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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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Прачытай сам i перадай другому.

                                АКТУАЛИИ                                АКТУАЛИИ

Светлана КАЛИНКИНА

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Падтрымайце, калі ласка…
Паважаныя чытачы!
Шаноўныя валанцёры!
«Народная Воля» перажывае надзвы-

чай цяжкія часы. Вось ужо каторы месяц 
улады не здымаюць блакаду з друкарні, 
не дазваляюць распаўсюджваць газе-
ту праз «Белпошту» і «Белсаюздрук». 
Выратаванне ў адным – выхад выдання 
ў электронным варыянце. Але гэта не 
спрыяе вырашэнню фінансавай прабле-
мы. Вось чаму ў чарговы раз звяртаемся 
да вас, сябры, з просьбай: дапамажы-
це! Толькі разам мы зможам уратаваць 
«Народную Волю».

Ёсць некалькі спосабаў пералічэння 
грашовых сродкаў (даём у рускамоўнай 
транскрыпцыі).

1.Через ЕРИП:
СМИ – буква Н – Народная Воля – 
Добровольные взносы.
2.Через банк:
ИЧУП «Народная Воля». 220030, 
г.Минск, ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 
0933
код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» 
ОАО, г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505
3.Подписаться на PDF-версию газе-
ты «Народная Воля» можно на сайте 
belpressa.by.

Спа дзяёмся,  ша ноў ны я 
прыхільнікі свабоднага слова, на 
ўзаемаразуменне.

У СУСЕДЗЯЎ

Утопят…
Белорусская госпропаганда 

так безмозгло «топит» 
за Александра Лукашенко,

что и на самом деле 
его утопит.

Недавно провластный блогер Алексей Голиков на СТВ хва-
лил нацистские порядки. Рассказывал, что, когда безбилетни-
ков из поезда выводили и расстреливали, а на обоих концах 
поля ставили виселицы для тех, кто ворует помидоры, – это 
порядок, это правильно. «Власть нельзя держать растопы-
ренными пальцами», – вещал Голиков в эфире государствен-
ного телеканала, проводя прямые параллели с подавлением 
протестов в Беларуси и методами, которыми устанавливался 
порядок в нацистской Германии. По его мнению, именно так 
и надо. «Мы создадим свою Германию с ее стандартами», – 
пообещал он.

Первая линия атаки госпропаганды – это атака на про-
тестующих и оправдание насилия силовиков. Вторая линия 
– Виктор Бабарико, экс-глава «Белгазпромбанка», которо-
му не позволили участвовать в президентской кампании, но 
который, согласно независимым социологическим опросам, 
намного опережает в рейтингах популярности Александра 
Лукашенко. «Уголовщина»», «банкир в законе», «ворюга» – еще 
до решения суда пропагандисты просто соревнуются в наве-
шивании ярлыков на Бабарико, стремясь угодить главному 
телезрителю, заказчику и основному потребителю продукции 
отечественного агитпропа.

Они думают, что топят Бабарико и реабилитируют 
Лукашенко. Неучи от «черного пиара»! Классику читать нуж-
но. Например, Иосифа Бродского, который метко подметил: 
«Но ворюга мне милей, чем кровопийца».

И мне милей. И любому нормальному человеку милей. 
Перефразируя: «Но народу вор милей, чем кровопийца».  
Именно поэтому в общественном сознании Виктор Бабарико 
обязательно будет выигрывать у Александра Лукашенко, какие 
бы ярлыки на него ни навешивали. И это даже если не вда-
ваться в подробности того, как и когда Бабарико оказался за 
решеткой. И почему, громогласно провозглашая «Детей не 
трогайте!», Лукашенко упек в СИЗО не только своего поли-
тического соперника, но и его сына. Ну а уж если вдаваться в 
детали, то выяснится, что Бабарико вовсе и не вор. А, наобо-
рот, человек, сделавший для Беларуси много хорошего.

Но перейдем к третьей линии пропагандистской атаки – 
Лукашенко не президент ОМОНа, у него есть сторонники.

И правда есть. Никто не спорит. Но лучше бы их не пока-
зывали.

Гомельский комиссар-ябатька Андрей Кривоносов на 
Всебелорусском народном собрании пожал руку Александру 
Лукашенко и поехал на родину энергию рукопожатия переда-
вать всем остальным. По этому поводу два сюжета выпустили: 
запечатленной на видео эстафеты рукопожатий среди военных 
показалось мало, так Кривоносов со своей немытой рукой, на 
которой остается президентский «заряд энергии и решитель-
ности», еще и к гомельским милиционерам пошел.

Это треш. Это что-то между сектой, Северной Кореей и 
сумасшедшим домом. Это полный неадекват. Это такая дис-
кредитация сторонников Лукашенко и силовиков, какой мы 
раньше не видели. И абсолютно точно это наглядный пример 
известной народной мудрости о том, что услужливый дурак 
опаснее врага.

Намного опаснее! Потому что под видом госпропаганды 
и наведения порядка полным ходом идет целенаправленная 
работа по отвращению людей от власти. И за этим можно было 
бы просто наблюдать, потому что никто не сможет навредить 
нынешней белорусской власти больше, чем она сама вредит 
себе, если бы не одно «но».

Укрепляя образ президента-кровопийцы, они убивают и 
калечат людей, пытают в тюрьмах, ломают судьбы, мучают 
семьи, при живых родителях отправляют детей в приюты. 
Они делают то, что невозможно простить, и на многие годы 
вперед закладывают под белорусское общество бомбу вражды.

Какой заряд энергии передавал своей эстафетой рукопожа-
тий комиссар-весельчак Кривоносов? Еще более энергично и 
решительно давить свой народ?

К чему призывает блогер Голиков? Готовить виселицы?
На что рассчитывает Александр Лукашенко, в глазах всего 

мира превращаясь из Батьки в упыря и кровопийцу?.. С таки-
ми методами – уж точно не на спокойную старость в родной 
стране.

«Мы, оглядываясь, видим лишь руины», – писал все тот 
же Иосиф Бродский. Именно так и будет. Если они не оста-
новятся, если их не остановить, то от Лукашенко, от мифа о 
народном президенте, от веры белорусов в закон и порядок, от 
Беларуси они оставят лишь руины. Утопят…

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Валерый КАРБАЛЕВІЧ
Армянскія паралелі

Сярэдні заробак у Польшчы 
дасягнуў амаль 1500 долараў

Сярэдні заробак у Польшчы ўзрос да 5537 злотых (блізу 1236 
еўра). Гэта на 254 злотыя (амаль 57 еўра) больш, чым годам раней, 
паведамляе «Радыё Польшча».

Варта адзначыць, што ў Польшчы як краіне з малой доляй 
дзяржаўнага сектара ў эканоміцы і з прыватнымі сялянскімі 
гаспадаркамі, акрамя заробку людзі маюць яшчэ і даходы ад 
бізнесу і ўласнасці, таму рэальны разрыў паміж даходамі людзей у 
Польшчы і Беларусі яшчэ большы.

Трэба заўважыць, што на пачатку 1990-х Польшча і Беларусь 
знаходзіліся прыкладна на аднолькавым узроўні развіцця.

15/Суд-1-900-А

Працэс 
працягнецца 
2 сакавіка

Учора ў судзе Маскоўскага 
раёна Мінска працягнуўся 

разгляд справы журналісткі 
TUT.BY Кацярыны Барысевіч 

і доктара Бальніцы хуткай 
дапамогі Арцёма Сарокіна.

Кры м і на л ьн у ю с п ра-
ву ў дачыненні да Кацярыны 
Барысевіч і Арцёма Сарокіна 
распачалі 19 лістапада 2020 года. Іх 
абвінавачваюць ў разгалошванні 
медыцынскай таямніцы, што, на 
думку Генпракуратуры, пацягнула 
цяжкія наступствы.

13 лістапада пад аўтарствам 
Кацярыны Барысевіч выйшаў 
артыкул, у якім са спасылкай на 
медыцынскія дакументы і камен-
тарый доктара сцвярджалася, 
што ў крыві Рамана Бандарэнкі 
не было выяўлена этанолу. Хоць 
А.Лукашэнка публічна заявіў, што 
памерлы хлопец быў п’яны.

Як вядома, суд праходзіць у 
закрытым рэжыме. Працэс працяг-
нецца 2 сакавіка ў 10.30. Магчыма, 
ужо на наступным тыдні будзе 
вынесена рашэнне па гэтай гучнай 
справе.

Віктар ШПАК.

ЭКСПРЭС-КАМЕНТАРЫЙ

ЧУЛІ?

ГУЧНАЯ СПРАВА

Васіль Завадскі з’ехаў у Вільнюс

Чаму ў Арменіі войска (у выгляд-
зе Генштаба) падтрымала народныя 
пратэсты і запатрабавала адстаўкі 
Нікола Пашыняна, а ў Беларусі 
войска, як паказаў судовы працэс 
у Брэсце, актыўна ўдзельнічала ў 
падаўленні народных пратэстаў?

Прычын шмат. Абазначу толькі 
некалькі.

Арменія ўжо 30 гадоў 
знаходзіцца ў стане вайны. Таму 

войска аб’ектыўна мае значную 
палітычную вагу.

Да таго ж Арменія напрыканцы 
мінулага года пацярпела цяжкую ваен-
ную паразу ў вайне з Азербайджанам. 
Што мела сваімі наступствамі глыбо-
кую нацыянальную траўму. І хтосьці 
за гэта павінен адказаць.

У Арменіі палітычная сістэма 
адносна дэмакратычная. Краіна 
перажыла ў 2018 годзе перамож-

ную “каляровую рэвалюцыю”, якая 
лішні раз паказала, што народ – 
суб’ект палітыкі.

Нічога гэтага ў Беларусі няма. 
Дзякаваць Богу, краіна жыве без вай-
ны. Тут усе дзяржаўныя інстытуты 
– усяго толькі інструменты у руках 
Лукашэнкі. Ніякай самастойнай ролі 
яны не маюць. Яны – вінцікі сістэмы. 
А вінцікі не могуць быць самастой-
ным суб’ектам.

“Канфіскаваны ўсе ноўтбукі, жорст-
кія дыскі са стацыянарных камп’ютараў, 
– каментаваў днямі старшыня незалеж-
нага прафсаюза РЭП Васіль Завадскі 
нядаўнія вобыскі ў офісе прафсаюза. – 
Людзей, якія праводзілі ператрус, вельмі 
зацікавіла невялікая сума грошай, знойд-
зеная ў сейфе. Пачалі задаваць пытанні, 
але гэта былі мае асабістыя грошы”. 
Таксама падчас вобыску ў офісе РЭП 
знайшлі патрон.

У “Фэйсбуку” Васіль Завадскі распавёў 
пра некаторыя падзеі, якія папярэднічалі 
ягонаму ад’езду: “На мінулым тыдні 

прыехаў на пошту атрымаць бандэроль. 
А мне кажуць: “Тут на ваша імя пера-
вод вярнуўся”. Аказваецца, гаворка ішла 
аб пераводзе, які я дасылаў Мікалаю 
Аўтуховічу яшчэ 10 снежня, але ён яго не 
атрымаў, яму далі распісацца аб вяртанні. 
Я кажу: “Дык я зараз адпраўлю яго зноў 
Аўтуховічу”. Жанчына, якая працуе на 
пошце, натуральна, нічога супраць не мае. 
Пачынае ўводзіць звесткі, пытаецца пра 
мае пашпартныя дадзеныя і здзіўляецца: 
пішуць, што Аўтуховіч – тэрарыст і 
пераводы яму не прымаюцца. “Ой, тут 
напісана, што вы – асоба, якая знаходзіцца 

пад кантролем!” А я і сам бачу, што на 
яе маніторы пачаў міргаць чырвоны знак 
STOP. На пошце!”

“Магу сказаць, што выбар быў 
складаны, – распавёў Завадскі пра 
свой ад’езд. – Аднак пераважыла про-
стая логіка: знаходзячыся тут, у 
Вільнюсе, я змагу працягваць дапама-
гаць іншым. Знаходжанне ў камеры 
СІЗА запатрабавала б дапамогі мне.

Усе падрабязнасці пакуль раскрываць 
не магу, скажу толькі, што ўдзячны Богу 
за надзейных сяброў і добрых людзей!”

Галіна РУТ.

НЕСТЫКОВКА

БЛИЦ-КОММЕНТАРИЙ

Мировая оценка
Беларусь потеряла 98 позиций в рейтинге безопасности по шкале международной базы Numbeo. 

На начало 2020 года она занимала 16-е место из 129 стран и находилась между Хорватией и Данией. 
За период репрессий со стороны властей Беларусь оказалась на 114-м месте и фигурирует между 

Доминиканской Республикой и Кенией.

Заявление 
Владимира МАКЕЯ

– Мы с гордостью можем заявить, что белорусские 
города – одни из самых безопасных городов в мире, что 
всем гражданам в нашей стране обеспечена возможность 
трудовой занятости, предоставлено право на пенсию, 
бесплатное образование и одну из самых доступных и 
эффективных в мире систем бесплатной медицины.

Ваше мнение, 
читатели?

Так, порассуждайте, уважаемые друзья, над информа-
цией, проливающей свет на рейтинг Беларуси в мировом 
масштабе, а также над тем, что сказал на днях министр 
иностранных дел нашей страны Владимир Макей. Что, и в 
самом деле «белорусские города – одни из самых безопас-
ных городов в мире»? Что, у нас десятки тысяч человек не 
прошли через милицейские участки, следственные изоля-
торы и суды за последние месяцы? Что, мало людей оста-
лось без работы из-за активной гражданской позиции? А 
сколько у нас молодых людей получают бесплатное выс-
шее образование и сколько вынуждены вкладывать нема-
лые деньги? Можно ли говорить о бесплатной медицине, 
если для поддержания здоровья гражданам приходится 
всё больше и больше платить…

Словом, дорогие друзья, есть над чем задуматься!
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НА ШПАГАХ

Давать характеристики Федерации профсоюзов Беларуси, как и ее руководителю М.Орде, нет смысла. Все знают: так называемые провластные профсоюзы  
не столько защищают права трудящихся, сколько служат действующему режиму. Об этом свидетельствует и тот факт, что в прошлом году на президентских 

выборах главным доверенным лицом А.Лукашенко был тот же Михаил Орда. Немалый резонанс вызвало и его выступление на недавнем  
Всебелорусском народном собрании (хотя по-настоящему народным это мероприятие нельзя назвать).

«Народная Воля» попросила прокомментировать бесславную речь Орды председателя Конфедерации демократических профсоюзов Александра Ярошука. 
Читайте и сравнивайте слова одного и другого.

Благими пожеланиями дорога в ад мостится

Михаил Орда:
– Сохранение рабочих мест 

и заработная плата – основные 
и главные темы для профсою-
зов. Поэтому в первую очередь 
в своем выступлении я хочу 
заявить о том, что под громкие 
лозунги и популистские обеща-
ния, а по своей сути – провока-
торскими действиями белорусов 
хотят лишить стабильной рабо-
ты и стабильной зарплаты.

Именно на это направле-
ны экономические санкции 
Евросоюза против белорусских 
предприятий.

Самое парадоксальное, что 
западные политики громко 
говорят о правах людей и при 
этом сами грубейшим обра-
зом нарушают права граждан 
нашей страны. В резолюциях 
Организации Объединенных 
Наций не раз было подчеркну-
то, что санкции – это ограниче-
ние права на труд. И что ни одна 
страна мира или группа стран 
не имеют права применять эко-
номические или политические 
ограничительные меры с целью 
добиться подчинения себе дру-
гого государства.

Но именно это делают сегод-
ня европейские чиновники.  По 
сути, это узурпация междуна-
родного права. То есть факти-
чески мы видим, что происхо-
дит подрыв и демонтаж осно-
вополагающих правил мирового 
порядка, которые вырабатыва-
лись десятилетиями.

И мы понимаем, что вот так 
– абсолютно без каких-либо 
оснований – санкции могут 
быть введены в отношении 
любых предприятий.

 
Александр Ярошук:
– Если послушать Орду, то 

может сложиться впечатление, 
что ЕС ввел санкции против 
всей экономики нашей стра-
ны, что они затрагивают инте-
ресы всех предприятий и всех 
работников. На самом деле это 
взвешенные меры, введенные 
против отдельных предприя-
тий («Амкодор», МЗКТ, Главное 
хозяйственное управление 
Управления делами президента).

Эти предприятия отнесены 
к так называемым кошелькам 
режима. С точки зрения ЕС, 
они несут ответственность за 
финансирование аппарата наси-

лия, осуществляющего жесто-
кие расправы над белорусским 
народом. Эти меры вообще 
нельзя назвать экономическими 
санкциями. ЕС пока ограничил-
ся тем, что послал четкий сиг-
нал руководителям отдельных 
предприятий – прекращайте 
финансировать аппарат насилия 
и направляйте эти средства на 
нужды собственных предпри-
ятий, в том числе и на повы-
шение заработных плат своих 
работников.

Руководителю ФПБ следова-
ло обвинять не ЕС в бедах бело-
русских рабочих, а адресовать 
властям эти вопросы. Почему 
вот уже 10 лет не растут в стра-
не зарплаты? Почему всё острее 
становятся проблемы занятости, 
больше работников увольняет-
ся, чем принимается на рабо-
ту? Почему всё больше наших 
соотечественников вынужде-
ны в поисках работы уезжать в 
качестве трудовых мигрантов в 
другие страны? Нигде, ни разу 
за последние 18 лет руковод-
ство ФПБ даже не попыталось 
предъявить претензии власти, 
повинной в том, что белорусы 
лишаются и стабильной работы, 
и достойной зарплаты.

Михаил Орда:
– И при этом из-за рубежа 

нам цинично говорят о том, что 
якобы санкции введены по тре-
бованию самих работников.

Мы видим, что это абсолют-
ная и откровенная ложь.

Более миллиона человек 
за совсем короткий промежу-
ток времени подписались под 
открытым письмом против дей-
ствий и санкций Европейского 
Союза. Люди возмущены тем, 
что чиновники Евросоюза фак-
тически объявили экономиче-
скую войну простым белорусам.

Александр Ярошук:
– Вероятно, ответ Михаилу 

Орде дали рабочие ОАО «Гродно 
Азот». Менее 500 членов неза-
висимого профсоюза предпри-
ятия без всякого давления на 
работников собрали 1350 под-
писей против так называемо-
го Всебелорусского народного 
собрания. В то время как более 
5 тысяч членов провластного 
профсоюза ФПБ под давлени-
ем на работников собрали всего 

165 подписей против санкций 
ЕС. Это всё, что белорусам надо 
знать об отношении рабочих и к 
ВНС, и к санкциям ЕС.

Рабочие понимают, чем 
вызваны и против кого направ-
лены на самом деле санкции 
Европейского Союза. А что каса-
ется более миллиона собранных 
ФПБ подписей, то мы знаем, 
какие там мастера их рисовать. 
На прошлогодних президент-
ских выборах провластные про-
фсоюзы устами Михаила Орды 
объявили о собранных 2 милли-
онах подписей, хотя все знают, 
как они собирались и насколько 
эта цифра соответствует дей-
ствительности.

Михаил Орда:
– Мы уже направили откры-

тое письмо и собранные подпи-
си в Совет Европейского Союза. 
И Евросоюз не имеет права 
отмахнуться от мнения людей.

Мы будем добиваться, чтобы 
незаконные решения Евросоюза 
были отменены. И в целом 
будем поднимать на междуна-
родных площадках вопрос о 
том, что никто в мире не име-
ет права принимать подобные 
необоснованные дискримина-
ционные меры. И тем самым 
лишать людей рабочего места и 
заработка.

Александр Ярошук:
– ФПБ затеяла авантюру, 

которая может вылезти ей и вла-
сти боком. Миллион с лишним 
сфальсифицированных, полу-
ченных под принуждением под-
писей работников убедят меж-
дународное сообщество только 
в том, насколько катастрофиче-
ской стала ситуация с правами 
трудящихся в Беларуси.

Дело может прийти к тому, 
что МОТ, которая 20 лет счи-
тает Беларусь одной из самых 
проблемных в мире стран, 
будет вынуждена ужесточать 
свою политику в отношении 
правящего режима. Сейчас мы 
совместно с Международной 
конфедерацией профсоюзов 
(я являюсь вице-президентом 
МКП) готовим жалобу в МОТ. 
Не вдаваясь в детали послед-
ствий ее рассмотрения, как 
член Административного сове-
та МОТ скажу, что МОТ может 
принять самые радикальные 
решения, предусмотренные ее 
уставом. Беспрецедентность 
насилия, в том числе в отно-
шении работников, увольнения, 
судебные расправы над бастую-
щими рабочими дают на это все 
основания.

Михаил Орда:
– Остановлюсь также на 

важных вопросах внутренней 
повестки, которые поднимались 
трудовыми коллективами при 
подготовке к Всебелорусскому 
народному собранию.

Пути решения многих про-
блемных вопросов, которые 
сегодня волнуют людей, обо-
значены в проекте Программы 
социально-экономического раз-
вития Республики Беларусь на 
2021–2025 годы. При этом в про-
грамме отражены интересы всех 
категорий людей и всех отрас-
лей экономики.

Вместе с тем есть вопросы, 
которые считаю необходимым 
обсудить.

Эффективная и стабильная 
занятость людей. 

Сегодня абсолютное боль-
шинство нанимателей использу-
ют контрактную форму найма.

Мы считаем, что надо шире 
применять бессрочные трудо-
вые договоры. В первую оче-
редь для добросовестных работ-
ников. Для человека это будет 
хорошей мотивацией и допол-
нительным стимулом в работе. 
Даст уверенность в завтрашнем 
дне. И, что немаловажно, будет 
способствовать укреплению 
трудовых коллективов. Поэтому 
мы предлагаем четко прописать 
в законодательстве, в каких слу-
чаях наниматель обязан будет 
заключать с работником именно 
бессрочный трудовой договор.

Александр Ярошук:
– Не прошло и 20 лет, как до 

носителей идеологии бесправия 
трудящихся в лице руководства 
ФПБ дошло, что бессрочный 
трудовой договор лучше сроч-
ного. Переводя трудящихся 
на временные условия найма, 
власть целенаправленно лишала 
работников мотивации и сти-
мулов к работе, уверенности в 
завтрашнем дне, превращала их, 
по сути, в крепостных, в рабов. 
И помогала власти надеть на 
рабочих рабские оковы срочных 
трудовых контрактов ФПБ.

Превращение Беларуси в 
страну временной занятости 
привело к губительным послед-
ствиям и для трудящихся, и для 
экономики в целом. Это стало 
драмой для целого поколения 
трудящихся, тормозом в разви-
тии экономики, одной из при-
чин низкой ее эффективности. 
Поэтому нужно безотлагатель-
но переводить не избранных, 
как предлагает Михаил Орда, а 
всех работников на бессрочные 
договоры. В Беларуси не должно 
быть места рабству и крепост-
ничеству.

Михаил Орда:
– При формировании пенсии 

должны учитываться результа-
ты труда человека.

Президент в своем вступле-
нии поднимал эту тему. И мы в 
целом согласны с озвученными 
подходами.

Но в этом вопросе есть еще 
несколько принципиальных 
моментов, которые требуют сво-
его решения.

В первую очередь это каса-
ется подходов по определению 
величины пенсии. Действующая 
система не в полной мере учи-
тывает результаты и эффектив-
ность труда человека.

Приведу пример. Есть два 
работника завода. Один всю 
жизнь учится, повышает свою 
квалификацию, разряд. Работает 
от темна до темна. А второй, 
как говорят, особо не напрягает-
ся: и образования нет, и работа 
непыльная. А разница в пенсии 
у них – 100–150 рублей. Хотя 
заработная плата, пенсионные 
отчисления и, соответственно, 
накопления у них отличаются в 
несколько раз.

Или еще один момент. По 
достижении пенсионного воз-
раста человек продолжает тру-
диться. Соответственно, отчис-
ляет и накапливает пенсионные 
взносы. Но пенсию ему не пере-
рассчитывают. Люди обращают-
ся и говорят, что это несправед-
ливо!

Мы уже направили прави-
тельству свои предложения по 
совершенствованию пенсион-
ной системы. И считаем, что 
эту тему нельзя откладывать в 
долгий ящик. Ее надо деталь-
но обсудить, выслушать мнения 
людей и принимать решения, 
направленные на установление 
более справедливых подходов.

Александр Ярошук:
– Суть предложений Орды 

сводится к тому, чтобы усовер-
шенствовать нынешнюю пенси-
онную систему, сделать ее более 
справедливой. Но ее невозмож-
но ни усовершенствовать, ни 
сделать более справедливой. К 
тому же в критическом положе-
нии находится ФСЗН, на рост 
пенсий средств в фонде нет. 
Стране безотлагательно необ-
ходимо осуществлять пенсион-
ную реформу. Надо вводить в 
действие помимо солидарной 
накопительную систему форми-
рования пенсий. Это позволит 
уйти от уравнительности пенси-
онного обеспечения и повысит 
мотивацию работника зарабо-
тать себе достойную пенсию.

Но пенсионную реформу 
невозможно провести в отрыве 
от реформирования экономики 
в целом, обеспечения ее эффек-
тивности и конкурентоспособ-

ности. Беларусь столкнулась с 
системным кризисом, и выйти 
из него возможно только путем 
системных реформ всех сфер 
жизнедеятельности государства. 
Чего правящий режим и прим-
кнувший к нему Михаил Орда 
признавать не желают.

Михаил Орда:
– Ведомства должны систем-

но работать на упреждение 
роста цен.

Еще один важный вопрос 
– ценообразование. Эта тема 
находится под постоянным вни-
манием профсоюзов. В прошлом 
году мы инициировали введе-
ние мер по регулированию цен 
на социально значимые товары. 
Это дало свой эффект по огра-
ничению роста цен.

Вместе с тем сегодня есть и 
отдельные проблемные момен-
ты.

Прежде всего, это стоимость 
лекарств. Наш мониторинг 
показал, что только за январь 
цены на многие лекарства 
выросли. Пять, десять процен-
тов и выше.

Да, где-то есть и объектив-
ные причины: повышение заку-
почных цен, налога на добав-
ленную стоимость. Но давайте 
говорить прямо: есть и спекуля-
тивный фактор.

Сейчас очень модно при-
крывать рост цен, как говорят 
сами поставщики и продавцы, 
ожиданием каких-то рисков, 
возможных убытков. Как это 
определяется и высчитывается – 
абсолютно не понятно. И, самое 
главное, кто вернет людям день-
ги, если так называемые риски 
не подтвердятся? Мы понимаем, 
что крайними в таких случаях 
останутся, как правило, люди.

В связи с этим, предлагаем 
ввести дополнительное ограни-
чение на рост цен на наиболее 
востребованные лекарства. По 
крайней мере в период роста 
вирусных заболеваний. Это 
необходимо сделать, чтобы не 
было различного рода спекуля-
ций на повышенном спросе.

В целом в вопросе цен хочу 
отметить следующее. Лекарства, 
коммуналка, продукты – за все 
это человек платит из одного 
кошелька. Поэтому все ведом-
ства должны системно рабо-
тать на упреждение роста цен. 

А не бить, как говорят в наро-
де, по хвостам, когда они уже 
выросли. И, самое главное, все 
решения в этом вопросе долж-
ны приниматься с учетом дина-
мики реальных доходов людей. 
Поскольку уровень цен во мно-
гом определяет и уровень жиз-
ни наших граждан.

Александр Ярошук:
– Конечно, председатель 

ФПБ не мог не упомянуть об 
одном из главных своих занятий 
– о регулировании цен. Правда, 
цены его слушаться не хотят, 
чем больше он с ними борет-
ся, тем быстрее они подрастают. 
Но, похоже, Орда свято верит в 
действенность административ-
ного контроля над ценами и не 
намерен сдаваться.

Что означает одно – цены в 
стране будут ползти вверх. Ибо 
причина их роста не в отсут-
ствии административного кон-
троля, а в неэффективной, убы-
точной экономике. Она и гене-
рирует рост цен на товары, в 
том числе на продукты питания. 
Но на упоминание об истин-
ной причине их роста наложено 
табу, и Михаилу Орде ничего 
не остается, как вслед за вла-
стью повторять мантры, что 
ценам можно приказать стоять 
на месте.

Михаил Орда:
– В истории нашего госу-

дарства было немало сложных 
периодов. Но все вопросы и 
все проблемы мы всегда реша-
ли только вместе и сообща. Так 
было во время войн, которых 
было немало в нашей истории, 
во время становления наше-
го государства. И сегодня те 
вопросы и угрозы, которые 
ставит перед нами жизнь, мы 
сможем преодолеть только в 
том случае, если будем едины. 
Мы все живем в одной стране. 
Мы все – это наша Беларусь. 
И никому нельзя дать возмож-
ности нас разобщить и разъ-
единить.

Александр Ярошук:
– Интересно было бы узнать, 

что стоит за призывом Михаила 
Орды быть едиными. Кто с кем 
должен объединяться – репрес-
сирующие с репрессирован-
ными, насильники с жертвами 
насилия?

Нет иного пути к объеди-
нению белорусов, кроме как 
прекращать жестокое насилие 
над народом, проявить вла-
сти ответственность и начать с 
его представителями диалог о 
поиске путей выхода из острого 
политического кризиса. Иначе 
все призывы Орды и ему подоб-
ных мудрецов к единству бело-
русского народа останутся бла-
гими пожеланиями. А ими, как 
известно, сегодня для белорусов 
дорога в ад мостится…

Як праходзіць расследаванне па «справе Баскава»?
Міжнародная федэрацыя хакея раскрыла некаторыя дэталі, якія тычацца старшыні Федэрацыі хакея Беларусі.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Як вядома, напрыканцы 
мінулага тыдня Генпракуратура 
паведаміла Алене Бандарэнка, 
маці Рамана Бандарэнкі, што 
заведзена крымінальная справа 
па факце наўмыснага прычы-
нення цяжкага цялеснага паш-
коджання, што пацягнула па 
неасцярожнасці смерць яе сына.

Гаворка ідзе пра ч.3 арт.147 
Крымінальнага кодэкса 
Беларусі. За гэта злачынства 
прадугледжана пакаранне ў 
выглядзе пазбаўлення волі на 
тэрмін ад 5 да 15 гадоў.

Нагадаем, што 11 лістапада 

мінулага года ў Мінску на так 
званай Плошчы Перамен невя-
домыя напалі на мясцовага 
жыхара Рамана Бандарэнку, які 
абараняў бел-чырвона-белыя 
стужкі, збілі яго, схапілі і звезлі 
на мікрааўтобусе. У выніку хло-
пец, якога затым з РУУС адвезлі 
ў бальніцу, памёр.

Пазней у СМІ былі 
апублікаваны матэрыялы, у 
якіх журналісты і людзі, якія 
ведаюць Дзмітрыя Шакуту, 
прыйшлі да высновы, што 
чалавек у чорнай камізэльцы 
і шэрай кофце, які напаў на 

Бандарэнку, вельмі падобны на 
шматразовага чэмпіёна свету 
па тайскім боксе і кікбоксінгу.

Таксама на відэа быў 
зафіксаваны чалавек, 
вельмі падобны на кіраўніка 
Беларускай федэрацыі хакея 
Дзмітрыя Баскава.

Мы паведамлялі, што 
Дзмітрый Шакута, пас-
ля таго як з’явілася гэтае 
відэа, на нейкі час пакінуў 
Беларусь, але затым вярнуўся 
ў Мінск. Дзмітрый Баскаў 
нікуды не з’язджаў, заявіўшы, 
што яго “безгрунтоўна 

абвінавачваюць” у тым, да чаго 
ён “не маю ніякага дачынен-
ня”. Маўляў, нагодай для такіх 
абвінавачванняў паслужыла 
выключна яго асабістая гра-
мадзянская пазіцыя.

Тым часам Міжнародная 
федэрацыя хакея пачала 
адмысловае расследаванне па 
“справе Баскава”, і зараз сталі 
вядомы некаторыя яго дэталі.

Адказваючы на запыт 
журналістаў, у Міжнароднай 
федэрацыі хакея адзначылі, 
што пакуль не могуць назваць 
дакладныя тэрміны завяршэн-

ня расследавання, і дадалі, што 
чакаюць інфармацыі ад гене-
ральнага пракурора Беларусі 
па справе аб гібелі Рамана 
Бандарэнкі на “Плошчы 
Перамен” у Мінску.

На пытанне, чаму Баскаў 
не быў адхілены да вынікаў 
расследавання, Міжнародная 
федэрацыя хакея адказала, 
што яе кодэкс паводзін патра-
буе часовага адхілення толькі ў 
тым выпадку, калі ёсць падаз-
рэнне, што чалавек удзельнічаў 
у дамоўных матчах.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.
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ПАЗІЦЫЯ З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Мікалай КАЗЛОЎ:
«Навошта ў такім 

выпадку судзейскую 
мантыю апранаць?..»
«Народная Воля» задала некалькі пытанняў 
старшыні Аб’яднанай грамадзянскай партыі, 

якога суд адправіў на 15 сутак за краты 
за тое, што ён не пагадзіўся на прапанову 

следчага даць падпіску аб неразгалошванні.
– Мікалай, вы будзеце абскарджваць прысуд?
– Канешне! А вось ці прыслухаецца суд да маіх слоў – гэта 

ўжо залежыць ад адэкватнасці суддзі.
Дарэчы, на пачатку судовага пасяджэння, калі ў мяне 

запыталіся пра адвод суду, я сказаў: калі суд прыняў 
да вытворчасці падобны пратакол, я сумняваюся ў ягонай 
кваліфікацыі.

Так атрымалася, што я стаў першым чалавекам у Беларусі, які 
атрымаў 15 сутак арышту з-за таго, што рэалізаваў сваё законнае 
права і адмовіўся даць падпіску аб неразгалошванні. Нягледзячы 
ні на што, я па-ранейшаму лічу, што зрабіў правільна і меў на 
гэта законнае права. А наконт таго, ці пачуе мяне суд… Права ў 
нашай краіне растаптана, гэтага ніхто нават ужо і не хавае.

Мне падалося, што суддзя не вельмі спрабаваў разабрац-
ца ў справе, многія мае пытанні адхіляліся. А я хацеў пачуць 
канкрэтны адказ ад следчага, што мяне абавязвае даваць гэту 
падпіску і дзе напісана пра адказнасць, калі я адмаўляюся яе 
даваць. Бо тое, што яны хочуць, не заўсёды адпавядае нормам 
заканадаўства. Лічу, што гэта проста нейкія іх крыўды, якія 
незразумела на чым грунтуюцца. Суддзя, між іншым, і сам не 
адказаў на маё пытанне, і следчаму не даў гэта зрабіць. Таму я 
зрабіў выснову: ну проста хочацца некаму мяне пасадзіць! Я 
толькі не разумею, навошта ў такім выпадку судзейскую ман-
тыю апранаць…

– У некаторых тэлеграм-каналах пішуць, што гэта не 
апошнія 15 сутак, якія вам свецяць. І паколькі вас тройчы 
выклікалі ў якасці сведкі ў Следчы камітэт і вы тройчы 
адмаўляліся даць падпіску аб неразгалошванні, то і адказ-
ваць прыйдзецца суткамі за кожны выпадак. Такім чынам 
быццам бы анансавана, што праз 15 сутак вы на волі не 
апынецеся. Маральна вы ўжо падрыхтаваліся да таго, што, 
верагодна, больш за месяц прыйдзецца правесці за кратамі?

– Каменціраваць гэтае трызненне даволі складана.
У маім жыцці было некалькі эпізодаў, калі мяне затрымлівалі 

на вуліцы быццам бы за тое, што я лаяўся матам і не рэагаваў на 
заўвагі супрацоўнікаў міліцыі. Таму накідаць мне яшчэ сутак – 
для іх гэта вельмі проста. Мяне ўжо некалькі разоў агаворвалі, 
пазбаўлялі свабоды. І сёння такіх, як я, тысячы!

Але я ўсё роўна лічу, што гэта маё права – даваць альбо не даваць 
падпіску аб неразгалошванні. І ў цяперашняй сітуацыі адмова ад яе 
– гэта форма абароны. Бо гэтай падпіскай яны хочуць схаваць усе 
свае подласці, вось у чым справа. Я і ў пратаколе допыту напісаў: 
крымінальная справа палітычна матывавана, невінаватых людзей 
кінулі за краты, і я пратэстую супраць гэтага.

Між іншым, я запытаўся ў юрыстаў, ці былі падобныя прэцэ-
дэнты, каб каралі суткамі за тое, што чалавек адмовіўся даваць 
падпіску аб неразгалошванні. Не было!

– Вас не затрымалі адразу пасля суда. Магчыма, нехта 
чакае, што вы тэрмінова набудзеце квіткі на самалёцік?

– У мяне няма жадання з’язджаць. І я нікуды не збіраюся.
– Вы – кіраўнік партыі, а ў партыі заўсёды больш магчымасцяў, 

каб прыцягнуць увагу да нейкіх падзей. Напрыклад, тыя ж 
пікеты. Можа, варта было б накіраваць просьбу на серыю 
пікетаў у падтрымку тых, каго кідаюць на суткі па штучна ство-
раных нагодах? Вось як вас партыя будзе бараніць?

– Магчыма, і можна рабіць такія пікеты. Але тут мы сутыка-
емся з цяжкім маральным выбарам. У нас жа не проста заяўляеш 
пікет і робіш. Ты павінен заключыць дамову з медыкамі, з 
міліцыяй і іншымі службамі. І вы разумееце: пасля таго, што 
рабіла міліцыя ў мінулым годзе і робіць зараз, мне цяжка 
ўявіць, як з імі можна заключаць нейкія дамовы, плаціць ім. 
Я не гатовы да дамоў з імі! Ну і мы ж ведаем, колькі ўжо было 
адмоў на падобныя афіцыйныя заявы наконт пікетаў.

– Дык а партыя збіраецца прадпрымаць нейкія дзеянні ў 
вашу абарону?

– Я пакуль абскарджваю рашэнне суда. А там паглядзім.
Мне падаецца, што ні ў якім разе не трэба прызвычайвацца 

да сутак, арыштаў, штрафаў. На мой погляд, кожны такі выпадак 
павінен выклікаць абурэнне і пратэстную рэакцыю. Зразумела, 
што пратэсты могуць быць рознымі – улічваючы маштабы 
рэпрэсій, мы не можам кожны дзень выходзіць на вуліцу з 
акцыямі. Але нават у глыбіні душы мы не павінны мірыцца з 
дыктатурай і рэпрэсіямі. Мы павінны кранаць гэтую тэму ў раз-
мовах з сябрамі, з выпадковымі знаёмымі…

Салідарнасць, паслядоўнасць і самае галоўнае – не сумаваць, 
не апускаць рукі.

Тых, хто падтрымлівае рэжым Лукашэнкі, значна менш, гэта 
відавочна. Але яны ўзброены і гатовы праліць кроў. Але нас, 
мірных, больш, і будучыня за намі. А яны – ужо мінулае, якое 
сінімі нямоглымі пальцамі чапляецца за сваю пасаду, хтосьці за 
карыта. Але яны – мінулае. Чым раней гэта зразумеюць, тым лепш.

Марына КОКТЫШ.

Анатоль БОКУН:
«З’язджаць за мяжу няма жадання…»

Лідар страйкама ААТ «Беларуськалій» распавёў «Народнай Волі» 
пра сітуацыю на прадпрыемстве, лёс людзей, якія вырашылі далучыцца да страйку, 

і сваё нежаданне з’язджаць з Беларусі.

Максим КОНОН:
«Действие лицензии прекращено на три года»
Зять председателя квалификационной комиссии по вопросам адвокатской деятельности остался без лицензии.

«Народная Воля» поинтересовалась у Максима Конона, намерен ли он обжаловать решение Минюста.

Днямі на старонцы страйкама 
“Беларуськалія” ў “Фэйсбуку” з’явіўся 
запіс: “Прайшло роўна 6 месяцаў, як 
неабыякавыя і годныя людзі, работнікі 
“Беларуськалія”, абвясцілі пра тое, 
што больш не збіраюцца карміць гэты 
рэжым...

У жнівеньскія дні больш за 6000 чала-
век адмовілася ад працы, але, на жаль, мы 
бачылі, як з кожным днём нас станавілася 
ўсё менш і менш. Нашы таварышы праз 
пагрозы, шантаж і ўгаворы тых, хто зай-
мае кіруючыя пасады на нашым прадпры-
емстве, ішлі назад на свае працоўныя мес-
цы і працягнулі працаваць. Тым не менш 
мы не страцілі надзею і веру ў заўтрашні 
дзень…”

– Анатоль, колькі сёння чала-
век у страйкаме? І ўвогуле, што 
сёння сабой уяўляе страйкам ААТ 
“Белараськалій”?

– Калі казаць пра страйкам, то гэта, 
безумоўна, не арганізацыя і не ней-
кая структура. Гэта, скажам так, група 
людзей з прадпрыемства, аб’яднаных 
аднымі поглядамі і адной пазіцыяй. 
Што датычыцца нейкіх больш падра-
бязных дэталяў пра страйкам, то трэба 
разумець, што зараз мы не можам усю 
інфармацыю рабіць публічнай. Час такі.

– Ці можа страйкам нейкім чынам 
уплываць на сітуацыю на прадпрыемстве?

– Напрамую – не можа, ускосным 
чынам – так. У сувязі з няпростай 
эканамічнай сітуацыяй прадпрыемству 
давялося рабіць карэкціроўку планаў, 
якія апошнім часам не выконваліся ў 
поўным аб’ёме. Карэкціроўка адбывала-
ся ў бок памяншэння.

Нягледзячы на гэта, увесь мінулы год 
работнікі атрымлівалі прэмію па выніках 
гаспадарчай дзейнасці, а напрыканцы 
мінулага года ім яшчэ і паднялі заробкі. 
Хаця павышэнне заробкаў можна назваць 
адносным, бо ў доларавым эквіваленце 
людзі нават згубілі.

Але кіраўніцтва “Беларуськалія”, як 
бачым, вырашыла выдаткоўваць дадат-
ковыя сродкі, каб даць рабочым пернік 
– не дапусціць росту незадаволенасці 
сярод людзей і далучэння іх да 
страйкамаўскага руху.

– Колькі работнікаў “Беларуськалія” 
далучыліся да страйку?

– На сённяшні дзень – 130 чалавек.
– Вы не працуеце на прадпрыем-

стве. Якім чынам падтрымліваеце 
сувязь з рабочымі і ці існуе яна нао-
гул?

– Натуральна, што камунікацыі ёсць 
з тымі, хто першапачаткова падтрымаў 
страйк, але застаўся працаваць на 
камбінаце.

– Якія перспектывы вы бачыце ў 
рабоце страйкама? Вашы мэты, зада-
чы? Бо сёння, па сутнасці, вы самі 
прызналі, што рэальна страйкам не 
мае ніякага ўплыву…

– У сённяшняй сітуацыі проста немаг-
чыма будаваць нейкія доўгатэрміновыя 
планы і, як ужо казаў раней, мы не можам 
агучваць свае планы.

– Ці працуюць сёння на 
“Беларуськаліі” незалежныя прафса-
юзы?

– Калі пачытаць шыльду, то як быц-
цам Незалежны прафсаюз гарнякоў 
ёсць, і ён працуе. Але наўрад ці ў нашых 
рэаліях такі прафсаюз на прадпрыемстве 
можна назваць сапраўды эфектыўным 
сродкам абароны правоў працоўных. 
Трэба разумець, што ва ўмовах, калі зако-
ны не працуюць, незалежны прафсаюз не 
можа абараніць работнікаў. Гэта паказала 
практыка разгляду працоўных спрэчак і 
судоў пасля іх.

Не хачу ні ў каго кідаць камень, але, 
на мой погляд, сёння на “Беларуськаліі” 
ў плане дапамогі рабочым паміж неза-
лежным і афіцыйным прафсаюзамі 

можна паставіць знак роўнасці. Ні тыя, 
ні тыя рэальна не могуць абараніць 
работнікаў.

– Пасля выбараў не толькі ў Мінску, 
але і ў іншых гарадах Беларусі кожную 
нядзелю праходзілі маршы і акцыі. 
Чаму шахцёры іх не падтрымлівалі?

– Відаць, баяліся рэпрэсій. Гэта 
галоўнае, што стрымлівае. У душы, маг-
чыма, чалавек цалкам на баку тых, хто 
пратэставаў супраць сфальсіфікаваных 
вынікаў выбараў і гвалту ў краіне, але быў 
стрымліваючы фактар, і ў кожнага ён свой.

– Якая зараз сітуацыя на 
“Беларуськаліі”? Якія настроі ў рабо-
чых?

– Настроі, напэўна, такія, як і ва 
ўсёй краіне. Ведаю, што многім проста 
сорамна, што яны не могуць выказаць 
сваю сапраўдную пазіцыю. Яны баяцца 
страціць працу, турбуюцца пра бяспеку 
сваіх сем’яў. Вы ж бачыце, што сёння 
робіцца ў Беларусі. Калі законаў няма, 
то пра бяспеку казаць не даводзіцца.

– Можа быць, страйкам у такіх 
умовах наогул не патрэбны? Эфект ад 
яго працы, напэўна, практычна такі 
ж, што і ад незалежнага прафсаюза…

– Сітуацыя вельмі неадназначная. 
Некалькі замежных кампаній, якія 
супрацоўнічаюць з “Беларуськаліем”, 
уважліва сочаць за тым, што адбываец-
ца на беларускім прадпрыемстве. І, калі 
будуць працягвацца парушэнні правоў 
працоўных на камбінаце, то не выклю-
чана нават скасаванне кантрактаў. Для 

многіх замежных кампаній вельмі важ-
на, каб твой партнёр меў добры імідж. 
Ад гэтага залежыць і іх імідж.

Таму яшчэ не вядома, у які бок можа 
сітуацыя павярнуцца. Больш за тое, я 
шчыра веру, што нельга затушыць той 
унутраны пратэст, які быў у людзей. 
Людзям стараюцца вырваць язык, але 
перакананні не зменіш і рэпрэсіямі 
любіць не прымусіш. Таму мы таксама 
будзем сачыць за тым, што будзе адбы-
вацца ў краіне далей.

– Як жывуць тыя работнікі 
“Беларуськалія”, якія далучыліся да 
страйку і вымушаны былі звольніцца 
з прадпрыемства? У кожнага, напэўна, 
сем’і, нейкія фінансавыя абавязкі…

– Ведаю, што ў некаторых зволь-
неных акрамя асноўнага месца пра-
цы было і дадатковае. Нехта меў свой 
невялікі бізнес, а таму без капейкі не 
застаўся. Хтосьці мае такі запас, які даз-
валяе пратрымацца без працы не адзін 
год, частка з’ехала за мяжу

У кожнага свая сітуацыя, і кожны 
пры звальненні прымаў індывідуальнае 
рашэнне, сам узважваў усе “за” і 
“супраць”. Ніхто на гэтыя рашэнні 
ўплываць не мае права.

Дарэчы, пасля таго як генеральны 
дырэктар “Беларуськалія” Іван Галаваты 
заявіў, што гатовы прыняць на пра-
цу людзей, якія далучыліся да страй-
ку, мы сабраліся, і я сказаў: “Хлопцы, 
калі вы лічыце, што вам лепш вярнуцца 
на прадпрыемства, паступайце так, як 
ведаеце. Ніхто не будзе адгаворваць ці 
мець нейкія крыўды”.

– Асабіста ў вас не было жадан-
ня з’ехаць за мяжу з сям’ёй, як гэта 
зрабіў, напрыклад, кіраўнік страйкама 
Мінскага трактарнага завода Сяргей 
Дылеўскі?

– Няма ў мяне такога жадання, таму 
я сёння не прадаю нерухомасць і не 
пераафармляю яе на некага іншага.

Хаця, шчыра скажу, сёння ў краіне 
ціск адчуваюць на сабе ўсе актыўныя 
людзі. Зараз, калі я выходжу з дома, 
перш-наперш азіраюся па баках. Раней 
такога са мной не было. Але даводзіцца 
жыць і ў такіх умовах…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ЗАКУЛИСЬЕ

– Сразу хочу пояснить: в минувшую 
пятницу квалификационная комиссия, 
по сути, рекомендовала Минюсту пре-
кратить действие лицензий четырех 
адвокатов, в том числе и меня, – рас-
сказал Максим Конон. – Данное реше-
ние подлежит, скажем так, утвержде-
нию на заседании коллегии Минюста. 
Пока ни меня, ни остальных моих 
коллег еще не уведомили о том, что 
Министерство юстиции вынесло это 
решение (разговор состоялся 23 февра-
ля. – М.К.). Безусловно, оно будет при-
нято и утверждено, сомнений нет. В 
этом решении будет прописано, с како-
го числа действие лицензии прекраща-
ется. Сейчас де-юре мы по-прежнему 
адвокаты. В течение месяца с момента 
получения этого решения мы можем 
его обжаловать.

– Будете обжаловать?
– Пока, честно говоря, не задумы-

вался. Склоняюсь к тому, что, скорее 
всего, буду. Потому что формулировка 
«совершение административного пра-
вонарушения дискредитирует звание 
адвоката» кажется мне сомнительной. 
Ну и второй момент – это обстоятель-
ства: как известно, многие факты при-
влечения к ответственности были соз-
даны искусственно.

– Правда, что председатель ква-
лификационной комиссии по вопро-
сам адвокатской деятельности – ваш 
тесть?

– По поводу Старовойтова ска-
жу честно: эта информация секрет 
Полишинеля. Да, он является отцом 
моей супруги. Не знаю, стоит ли об 
этом писать…

Я на эти обстоятельства не обращаю 
внимания, просто хочу отметить, что 
конкретно по моему вопросу он уча-
стия в заседании комиссии не прини-

мал. Когда рассматривали мой вопрос, 
возглавлял комиссию Виктор Иванович 
Чайчиц – он является заместителем 
председателя этой комиссии.

– А Старовойтов взял самоотвод?
– Да. Но даже если бы он там при-

сутствовал, я все равно бы ему отвод не 
заявлял.

– На ваших семейных отношениях 
эта ситуация не сказалась?

– Нет. Все решения мы прини-
маем вместе с супругой, а товарищ 
Старовойтов никакого участия в этом 
не принимает.

– Я так понимаю, что вы тот чело-
век, который создал адвокатское бюро 
«Конон и партнеры»…

– Не совсем так. Мы создали дан-
ное адвокатское бюро вместе с моим 
бывшим партнером Олегом Вараксой, у 
которого прекратили действие адвокат-
ской лицензии в 2017 году. А остальные 
партнеры, которые были в организации, 
являлись техническими. В настоящее 
время в организации остается техни-
ческий партнер, и он будет принимать 
решение, связанное с деятельностью 
бюро, так как я после прекращения 
действия лицензии никаких решений 
в силу действующего законодательства 
принимать не смогу.

– А вы можете остаться работать в 
бюро?

– Имеется положение БРКА, запре-
щающее адвокату, уволенному по дис-
кредитирующим обстоятельствам 
(а формально мое увольнение зву-
чит именно так), работать, в том чис-
ле в должности помощника адвоката. 
Поэтому иное участие в работе бюро, 
наверное, невозможно. Быть секрета-
рем, помощником руководителя – это 
совершено не то.

– Лицензии лишают навсегда или 

есть какие-то сроки, после которых ее 
можно вернуть?

– В той формулировке, в которой 
лицензии лишили меня и моих коллег, 
действие лицензии прекращено на три 
года. Снова стать адвокатом можно не 
раньше, чем через три года. Но вначале 
нужно будет по-новому пройти стажи-
ровку, сдать экзамен, и только после 
этого снова можно будет стать адвока-
том.

– Вы думали, чем будете занимать-
ся эти три года, если не удастся отсто-
ять лицензию?

– Скажу честно: у меня пока нет 
никаких конкретных мыслей отно-
сительно того, чем заниматься. Хотя 
предложений за последнее время посту-
пало довольно много. Из них хочется 
выбрать оптимальное. Я пока, наверное, 

какое-то время отдохну, а затем, в зави-
симости от ситуации, рассмотрю все 
предложения…

Марина КОКТЫШ.

ИЗ АРХИВА
В октябре суд Октябрьского рай-

она присудил Олегу Конону 12 суток 
ареста якобы за участие в несанкци-
онированном митинге возле город-
ского пляжа в Браславе. Об этом 
адвокат узнал из писем, которые его 
родственник обнаружил в почтовом 
ящике по месту его регистрации, 
где адвокат не живет.

«Конон написал объяснительную 
в Минскую коллегию адвокатов, 
пояснив, что в Браславе он не уча-
ствовал в митингах, а ездил туда 
по поручению клиента, – сооб-
щал TUT.BY. – 12 суток Максим 
Конон отсидел в ноябре. В сентя-
бре Максим Конон выступил на 
встрече, которую проводил депу-
тат Валерий Воронецкий со своими 
избирателями. Тогда юрист заявил, 
что недостаточно возбудить дело 
за превышение власти и служебных 
полномочий, должно быть возбужде-
но дело по статье, по которой у нас 
никогда еще не было дел, – статья 
128 Уголовного кодекса – преступле-
ния против безопасности человече-
ства, поскольку речь идет о пытках 
из политических соображений».

P.S. Как сообщил Минюст, действие 
лицензий на право осуществления 
адвокатской деятельности, выданных 
Людмиле Казак, Михаилу Кирилюку, 
Максиму Конону и Константину 
Михелю, прекращено с 24 февраля.
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

У суддзі сумнеў  
не ўзнік, хто 
напраўду гвалтаўнік
У Брэсце да двух гадоў “хатняй 
хіміі” асудзілі 29-гадовую маці 
дваіх дзяцей Дар’ю Палякову 
(муж памёр у 2019 годзе). Згодна 
з пратаколам, яна “прычыніла 
фізічны боль супрацоўніку 
міліцыі, нанесла пабоі і пар-
вала куртку”. На самай справе 
маладая жанчына кінулася на 
дапамогу знаёмаму чалавеку, 
якога гвалтоўна затрымлівалі 
амапаўцы, схапіла за куртку 
аднаго з іх, пасля чаго на рукаве 
курткі разышлося шво.

Запісаў у пратакол
Той амапавец-граміла: 
“Шмат людзей было вакол,
І мяне пры ўсіх пабіла
(Адчуваў фізічны боль)
Прыгажуня-маладзіца.
Я не мог, само сабой,
Ад яе ніяк адбіцца:
Вельмі дужая яна,
Я ж не маю столькі сілы.
(Тут сляза была відна,
Як запісваў, у грамілы.)
І парвала мой рукаў
Нізашто, без дай прычыны.
Я такога не чакаў
Ад прыгожае жанчыны…”
Так пісаў ён ці не так –
Не празнаем мы ніколі.
Вельмі шмат цяпер “пісак”,
Што ілгуць у пратаколе,
А затым яны ў судзе
Ад людзей хаваюць твары,
Не глядзяць у бок людзей,
А тым больш у бок ахвяры.
Над жанчынай “дужай” той
Суд, вядома, быў таксама.
Выглядае маладой,
Хоць жанчына двойчы мама.
Нечакана муж памёр,
І адна гадуе дзетак…
Што ж даводзіў пракурор?
Так было ўсё ці не гэтак?
Пракурор сказаў, што гвалт
Зведаў “мент” ад маладзіцы,
Што была яна накшталт
Ашалелае ваўчыцы.
Дзякуй богу, што жывы…
Нават вопратку парвала –
Разышліся ў куртцы швы…
Наламала дроў нямала!
А які вердыкт суддзі?
Паўшчувала для пачатку:
– Лепш на плошчу не хадзі
Біць ахоўнікаў парадку.
А каб большае бяды
Не было, прыму я меры:
Невылазна два гады
Пасядзі ў сваёй кватэры.
У суддзі сумнеў не ўзнік,
Для каго патрэбна кара,
Хто напраўду гвалтаўнік,
Хто няшчасная ахвяра…
                  ***
А нашто АМАП такі, –
Я спытаць ва ўлады мушу, –
Калі нават і жанкі
Б’юць амапаўца, як грушу?..

Чым атруцілася цешча?
З дому мужу (ён урач)
Жонка пазваніла.
Далятае з трубкі плач,
Голас – бы з магілы.
Муж спакойны, як заўжды:
– Што ў цябе за драма?
– Ды няма страшней бяды:
У бальніцы мама –
Атруцілася яна…
– Што ж, і праўда гора.
З ёю ледзь не да відна
Пасядзелі ўчора…
Не ўзбіваліся на крык,
Гаманілі міла…
Дык няўжо сабе язык
Цешча адкусіла?

Жаночы сакрэт
Жанкам даецца гэта звыш,
Таму і ведаюць сакрэт:
Каб уцякла нарэшце мыш,
Патрэбна навішчаць як след.

Цана і попыт
Думку выкажу адну –
Падказаў уласны вопыт:
Мала знаць сабе цану,
Трэба мець яшчэ і попыт.

Как доцент Алексей Стрельников судился  
с Академией искусств

Дело об увольнении искусствоведа суд Первомайского района Минска рассматривал на протяжении четырех многочасовых заседаний.
Искусствовед, театральный 

критик Алексей Стрельников 
проработал в БГАИ семь лет и 
был уволен 11 декабря 2020 года 
за «прогул без уважительных 
причин». Произошло это после 
того, как 19 ноября 2020 года 
Стрельников написал заявление 
о начале забастовки из-за необо-
снованного, на его взгляд, отчис-
ления из Академии искусств 
талантливых студентов и уволь-
нений преподавателей, выска-
зывающих свою гражданскую 
позицию.

Исковое заявление извест-
ному искусствоведу помог 
составить юрист. В нем 
были обоснованы требова-
ния признать увольнение 
Стрельникова незаконным, 
внести в трудовую книж-
ку запись о признании при-
чины увольнения за прогул 
недействительной, восстано-
вить в должности, взыскать 
с Академии искусств средний 
заработок за время вынуж-
денного прогула. А также 
«вынести частное определение 
в отношении ответчика за 
несоблюдение трудового законо-
дательства и непредоставле-
ние истцу ряда документов, в 
частности – справки о месте 
работы с указанием размера 
заработной платы».

Во время судебных засе-
даний у судьи Аллы Ященко 
возникло немало вопросов 
к учреждению образования. 
В частности, на запрос суда 
о предоставлении справки с 
указанием заработной платы 
истца документ был предо-
ставлен в виде бухгалтерских 
расчетов, по которым сделать 
выводы о зарплате Алексея 
Стрельникова мог только 
специалист. И даже когда на 
следующее заседание вызва-
ли сотрудницу бухгалтерии 
Академии искусств, она не 
могла пояснить, как именно 
проводились расчеты зара-
ботной платы при увольнении 
Алексея.

Представитель Академии 
искусств юрисконсульт Елена 

Шестак настаивала, что объ-
явление забастовки Алексеем 
Стрельниковым не относит-

ся к статье 388 Трудового 
кодекса Республики Беларусь 
«Забастовка», так как между 

истцом и Академией не было 
трудового спора. При этом 
доводы бывшего сотрудника о 

том, что отчисление студентов 
влияет на работу сотрудников 
и педагогов, отметались.

Стоит отметить, что в 
Академии искусств группы 
студентов маленькие. В неко-
торых, например, по четы-
ре или даже два студента. И 
отчисление одного учащегося 
может значительно повли-
ять на нагрузку педагогов, их 
недоработку согласно учеб-
ным планам. Кроме того, сту-
денты-режиссеры, с которы-
ми работал Алексей, прини-
мали участие в фестивалях, 
театральных постановках. 
Отчисление одного студен-
та – это полная смена планов 
работы Центра эксперимен-
тальной режиссуры.

Юрисконсульт БГАИ 
Елена Шестак настаивала, что 
Алексей Стрельников был 
уволен исключительно за про-
гулы, ссылаясь на утвержден-
ный в отделе кадров график 
работы. При этом она не мог-
ла пояснить судье и прокуро-
ру, почему в суд были пред-
ставлены два разных контрак-
та истца. В одном из которых 
был прописан пункт с инди-
видуальным графиком рабо-
ты, а во втором – нет.

Как свидетель на суд была 
приглашена руководитель 
и основатель Центра экс-
периментальной режиссу-
ры Академии искусств, теа-
тральный режиссер и педа-
гог Татьяна Троянович. 
Она объясняла, что Алексей 
Стрельников для Центра цен-
ный сотрудник и в его обя-
занности совсем не входило 
просто сидеть на рабочем 
месте и создавать видимость 
деятельности. Алексей зани-
мался организацией работы 
ЦЭР: устраивал для студен-
тов мастер-классы, встречи с 
актерами и режиссерами (в 
том числе иностранными), 
поездки студентов-режиссе-
ров на Международные теа-
тральные фестивали и фору-
мы. А из-за пандемии коро-
навируса Алексей занимался 

еще и организацией онлайн-
мероприятий. Кстати, Татьяна 
Троянович указала пред-
ставителям академии, что в 
помещениях Центра экспери-
ментальной режиссуры отсут-
ствовал интернет, о чем не раз 
заявлялось руководству учеб-
ного заведения, но проблема 
не решалась.

Татьяна Троянович предо-
ставила суду приказ ректора 
академии, изданный в апреле 
2020 года, в котором указано, 
что в связи с эпидемиологи-
ческой ситуацией сотрудники 
структурных подразделений 
могут быть переведены на 
удаленную работу – при усло-
вии выполнения своих тру-
довых обязанностей в полной 
мере. Также в приказе про-
писано, что он действует до 
его отмены. На момент суда 
никакого приказа об отмене 
вышеуказанного документа 
не было. Судья была крайне 
удивлена появившимся в деле 
новым документом и даже 
уточнила у представителей 
академии, не хотели ли его 
скрыть от суда.

Но юрисконсульт БГАИ 
Елена Шестак и началь-
ник отдела кадров Михаил 
Харитонов стали уверять, что 
этот приказ не имеет отноше-
ния к Алексею Стрельникову, 
а касается лишь педагогов. А 
также доказывали, что пере-
вод на удаленную работу мог 
состояться только с пись-
менного разрешения ректо-
ра, хотя об этом в приказе не 
было ни слова.

В заседаниях объявлялся 
перерыв, заслушивали свиде-
телей, которые поясняли, как 
формируется нагрузка препо-
давателя, как осуществляет-
ся научное руководство ино-
странными аспирантами, как 
организуется работа ЦЭР…

Решение суда судья Алла 
Владимировна Ященко огла-
сила после четвертого заседа-
ния: Алексею Стрельникову в 
иске к БГАИ отказать.

Дарья ГАВРИЛОВА.

– Геннадий Федорович, расска-
жите: на вас еще распространяют-
ся какие-то ограничения, связан-
ные с судимостью?

– Нет, они уже почти все 
закончились 2 января этого года. 
Передвигаться по Беларуси я могу. 
Не в курсе, могу ли выехать за гра-
ницу, – нужно будет посмотреть, 
когда границы откроют. Но есть еще 
ограничения по сроку занятия руко-
водящих должностей, связанных с 
распоряжением финансами.

– Какие-то задолженности перед 
бюджетом у вас остались?

– Нет, полностью рассчитался, 
иначе не попал бы под амнистию.

– Как можете прокомментиро-
вать недавний обыск? Объясните, 
почему к вам снова пришли?

– Обыски прошли почти во всех 
правозащитных организациях. Наш 
профсоюз – не исключительно пра-
возащитная организация, но к нам 
тоже пришли. Вероятно, из-за того, 
что из всех профсоюзов, которые 
сегодня входят в Конгресс демокра-
тических профсоюзов, РЭП – наибо-
лее активный, мы давно прослави-
лись своей профессиональной юри-
дической службой.

Ребята в масках и с пистолета-
ми, явившиеся на обыск, у нас пря-
мым текстом спросили: вы против 
власти? Я ответил, что мы будем 

конструктивно выступать против 
любой власти, потому что люди тру-
да всегда будут нуждаться в защите 
и никакая власть, пусть даже триж-
ды демократическая, не обеспечит 
полное соблюдение прав трудя-
щихся. За свои права всегда нужно 
бороться.

– Дома у вас тоже был обыск?
– Нет, только в офисе.
– Известно, что там изъяли тех-

нику и нашли какой-то патрон. 
Что еще изъято?

– Мобильный телефон, жест-
кие диски и коробок восемь всякой 
документации, в том числе бухгал-
терской и редакционной. Мы делаем 
свою мини-газету – выпускаем раз в 
месяц по 200–299 экземпляров, так 
даже все черновики забрали.

Работали как-то очень уж 
непрофессионально, все выкиды-

вали на пол, никто за собой ничего 
не убирал. Такой бардак оставили, 
что мы после них просто закрыли 
офис и ушли домой – не подни-
мались руки уже всё это убирать. 
До этого у нас проводили обыски 
ДФР, КГБ, но такого бардака за 
собой никто не оставлял, всё было 
корректно. А в этот раз никто не 
церемонился. Сначала приехало 
три человека, затем помощников 
вызвали. Всего семь человек рабо-
тало.

– А вы, когда начался обыск, 
были в офисе или позже подъеха-
ли?

– Я обычно в офис прихожу пер-
вым. И увидел, что на нашей сто-
янке стоит чужая машина, а в ней 
четыре человека. Было понятно, что 
они чего-то ждут. Я пошел в офис, 
а они сразу за мной. Удостоверение 
предъявили. Я говорю: а если я не 
Федынич? «Ну как это, мы вас зна-
ем!» Затем почти два часа они ждали 
спецгруппу, которая будет прово-
дить обыск. Сидели с нами и смо-
трели, чтобы никто никуда не ухо-
дил. Но это же офис, у нас там дверь 
никогда не закрывается. Люди зво-
нят, приходят, встречи назначены. 
«Вы не говорите, что у вас обыск!» – 
требовали силовики. Так а что у нас, 
праздник? Конечно, мы объясняли, 
что к чему. Не разрешали отвечать 

на телефонные звонки – ни на город-
ские, ни на мобильные.

Действовали очень беспардонно 
и нагло.

– В ролике, который распро-
странила пресс-служба МВД, гово-
рилось, что во время обысков наш-
ли еще части какого-то старого 
пистолета. Не у вас случайно изъ-
яли?

– Нет, не у нас. А патрон наш-
ли под сидушкой дивана, которую, 
наверное, лет 20 никто не поднимал! 
Но искали там целенаправленно, я 
даже сказал: «Ух ты, какая удача! 
Интересно, а кто подкинул?»

У нас изъяли брошюру 2001 года 
издания, изымали символику бело-
красно-белую, даже открытки! Хотя 
еще нет закона о запрете этой сим-
волики. Зачем ее забирать, если она 
не запрещена?

Кстати, из нашей приемной меся-
ца три назад ноутбук пропал. Мы 
не афишировали эту историю, но 
сейчас понимаем, что это, видимо, 
был первый звоночек. Там не было 
ничего особенного, просто почта. Но 
тем не менее: это же не ручку со сто-
ла забрать!

– Как думаете, чего ждать после 
этих обысков?

– А может быть всё что угодно. 
Сейчас хотят зачистить всех, кто еще 
сопротивляется и оказывает помощь 

гражданам. Хотят выбить из колеи 
самых сильных.

Что касается конкретно нашего 
профсоюза, то власти видят, как мы 
работаем – дверь к нам никогда не 
закрывается, и люди идут.

– Сегодня вы официально не 
руководите профсоюзом РЭП. 
Хотя многие по-прежнему счита-
ют вас главным. Чувствуете ли вы 
какой-то особый интерес со сторо-
ны силовиков к своей персоне?

– Лидер – это не профессия, а 
призвание. И власть это тоже пре-
красно понимает.

Что касается последнего обыска, 
то зашли ведь в каждый кабинет. В 
моем ничего не нашли. Взяли толь-
ко мелочевку – флаг с подоконника 
забрали, пару открыток с символи-
кой. Поэтому в этой ситуации я уве-
рен, что ко мне никаких претензий 
быть не может.

– А что скажете по поводу денег? 
Их забирали?

– Да, у ребят изымали их личные 
деньги, но там небольшие суммы были. 
Позже МВД отчиталось, что забрали 
около 80 тысяч долларов, но при этом 
надо учитывать, что в тот день по стра-
не прошло примерно 90 обысков!

При любой ситуации профсоюз 
РЭП будет работать, потому что он 
востребован людьми.

Марина КОКТЫШ.

Алексей СТРЕЛЬНИКОВ:
«Забастовка – это требование 

диалога»
Известный искусствовед рассказал «Народной Воле»,  

как отреагировал на решение суда.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

– Увольнение по статье кажется мне неспра-
ведливым, – говорит Алексей. – И то, каким 
образом администрация Академии искусств 
общалась лично со мной и общается с моими 
коллегами, мне кажется проявлением неува-
жения. Поэтому я обратился за консультацией 
к юристу буквально в тот же день, как ознако-
мился с приказом об увольнении.

– Вас уволили за забастовку?
– В приказе об увольнении ничего про 

забастовку не говорилось. Но мы писали обра-
щения к руководству академии по поводу 
исключения студентов и давления на препо-
давателей и заявление о забастовке, оно имело 
такую вот административную реакцию.

Во время бесед с руководством академии 
звучала фраза: не хотите работать – не рабо-
тайте. На мой взгляд, это стержневая идея 
отношения властей к любым забастовкам. 
Они воспринимают забастовку как отказ от 

работы. Но это не так. Забастовка – это тре-
бование диалога. В этом диалоге мне как раз 
было отказано. От меня хотели, чтобы я при-
знал сам факт своей забастовки незаконным. 
Я этого не сделал. Считаю, что в сегодняш-
них условиях только так и можно заявить 
свое несогласие с тем, что происходит.

– Вы требовали, чтобы суд восстановил 
вас в должности. После всего, что про-
изошло, вы действительно смогли бы там 
работать?

– Академия искусств – это ведь не только 
администрация. Там студенты, там мои кол-
леги, которых я безумно люблю и уважаю. 
Да, административное давление и увольне-
ние кажутся мне неправильными, но многое 
из того, что произошло в академии за эти 
месяцы, дает мне повод чувствовать гор-
дость и радость. Я чувствовал солидарность 
коллег и студентов. И это дорогого стоит…

Алексей Стрельников с друзьями и бывшими коллегами.

ЭХО СОБЫТИЯ

Почему в независимый профсоюз  
работников радиоэлектронной промышленности 

пришли с обыском?
По словам профсоюзного лидера, силовики действовали очень беспардонно и нагло.
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Израиль: экологическая катастрофа  
на побережье

В Израиле более 170 километров береговой полосы Средиземного моря загрязнены вязким гудроном.

Детеныш кита -- одна из жертв экологической катастрофы. 

В результате загрязнения 
воды и прибрежной поло-
сы уже погибло множество 
морских животных, черепах, 
птиц. Существует угроза про-
никновения нефтепродуктов 
в грунтовые воды. Некоторые 
эксперты утверждают, что 
это худшее из экологических 
бедствий за всю историю 
Государства Израиль.

В Управлении националь-
ных парков сообщили, что 
для полной очистки пляжей 
«потребуются годы». Работа 
осложняется тем, что гудрон 
еще свежий, вязкий и лип-
кий, а когда пригреет солнце, 
он начнет плавиться, и ото-
драть смолу с камней станет 
почти невозможно.

Министр экологии Гила 
Гамлиэль обещала приложить 
все усилия для обнаруже-
ния загрязнителей и привле-
чения их к ответственности. 
Министерство запросило у 
Европейского агентства безо-
пасности морского транспорта 
(EMSA) данные спутниково-
го мониторинга CleanSeaNet. 
Позднее появилась инфор-
мация, что утечка нефтепро-
дуктов произошла с грече-
ского танкера Minerva Helen, 

направлявшегося из Порт-
Саида (Египет) в Картахену 
(Испания). В израильские 
порты танкер не заходил, но 
огромное нефтяное пятно, 
образовавшееся при утечке у 
египетских берегов, было сне-
сено течением в направлении 
Израиля. Предположительно 
разлив нефтепродуктов про-
изошел 11 февраля, но снеж-
ная буря и шторм не позво-
лили вовремя отследить 
направление движения нефтя-
ного пятна.

Сразу после обнаружения 
проблемы в общественную 
организацию по защите моря 
и прибрежной полосы обрати-
лись около 2500 добровольцев, 
которые выразили готовность 
помочь в ликвидации послед-
ствий бедствия. Уже с 20 фев-
раля десятки волонтеров и 
сотрудников Министерства 
экологии вручную собирали 
смолу на берегах. Так, на пляже 

Неве-Ям в Хайфе 20 доброволь-
цев за 4 часа собрали с несколь-
ких сотен метров три тонны 
ядовитого вещества. Однако 
Управление национальных 
парков предупредило, что 
собирать незастывший гудрон 
вручную опасно для здоровья, 
трое волонтеров были госпи-
тализированы с отравлением 
парами дегтя. Граждан попро-
сили не приближаться к загряз-
ненным пляжам и не пытаться 
очищать их самостоятельно, 
поскольку эти действия требу-
ют соответствующей подготов-
ки и использования надлежа-
щих защитных средств.

Пресс-служба ЦАХАЛа 
(Вооруженных сил Израиля) 
сообщила, что генштаб напра-
вил 1000 солдат для составления 
карты гудронных загрязнений и 
очистки пляжей.

23 февраля правительство 
Израиля выделило 45 милли-
онов шекелей на очистку побе-
режья и восстановление эко-
логии пляжей. Обсуждается 
также предложение о созда-
нии специального фонда по 
предотвращению загрязнения 
побережья с капиталом в раз-
мере 25 млн шекелей.

Фото: Йоси Алони, Йоси Озен,  
Йосиф Сегаль. 

Длинные лопатки современных 
авиационных двигателей производят 
из титана, одного из самых прочных 
металлов в мире. Они имеют форму 
меча, чтобы с максимальной эффек-
тивностью пропускать как можно 
больше воздуха в турбину, который 
потом смешивается с топливом, вос-
пламеняется и создает тягу. Некоторые 
типы титановых лопаток делаются 
полыми внутри для экономии веса. 
В зависимости от типа двигателя и 
класса самолета в каждом моторе есть 
до 38 лопаток, которые вращаются в 
воздухозаборниках с более чем сверх-
звуковой скоростью.

Особенно при взлете гигантские 
высокотехнологичные двигатели 
современных широкофюзеляжных 
лайнеров работают на пределе воз-
можностей, чтобы поднять в воздух 
самолет, взлетный вес которого пре-
вышает 250 тонн. В минувшую суб-
боту на этом самом критичном эта-
пе полета произошло два серьезных 
воздушных происшествия – одно в 
Европе, другое в США, – драмати-
ческие видео и фотографии которых 
разошлись по всему миру через соци-
альные сети.

Двигатели от Pratt & Whitney
Грузовой вариант лайнера Boeing 

747-400 взлетел в голландском 
Маастрихте, направляясь в Нью-
Йорк. Едва 30-летняя машина ока-
залась в воздухе, произошел взрыв 
левого двигателя. Вылетевшие в 
результате лопатки турбины упали 
на землю. Оказались легко ранены 

пожилая женщина и ребенок. Можно 
сказать, им повезло. Острые метал-
лические детали, словно ножи, прон-
зили несколько автомобилей, при-
паркованных в Меерсене, пригороде 
Маастрихта.

Экипаж предупредил диспетчеров 
о чрезвычайной ситуации на бор-
ту, ушел в зону ожидания, где сжег 
излишки топлива и примерно через 
час благополучно посадил повреж-
денный самолет в соседнем бельгий-
ском Льеже. Совет по безопасности 
Нидерландов, занимающийся, в част-
ности, расследованием авиакатастроф, 
в настоящее время выясняет причину 
и точные обстоятельства инцидента.

Установленная на том Boeing 747-
400 силовая установка типа PW4056 
была разработана одним из лидеров 
авиадвигателестроения – американ-
ским концерном Pratt & Whitney – 
в середине 1980-х годов. Семейство 
PW4000 является одним из базовых 
типов авиадвигателей: на сегодняш-

ний день выпущено более 2500 сило-
вых агрегатов этой серии. Они исполь-
зуются на самых различных моделях 
самолетов, например, на Airbus A330 
или Boeing 777, 767 и 747-400.

При этом надо учитывать, что за 
разработку двигателя и, прежде все-
го, за его всесторонние испытания 
– вплоть до разрешения на исполь-
зование – отвечают двигателестрои-
тели, а не производители самолетов. 
Поэтому, произошедшие инциденты 
не являются проблемой Boeing, даже 
если подобные происшествия всегда 
приводят к ущербу для имиджа авиа-
производителей.

Горел в воздухе
Boeing 777-200, принадлежа-

щий авиакомпании United Airlines и 
выполнявший рейс UA328 из Денвера 
в Гонолулу на Гавайях, поднялся в 
воздух в субботу днем. На борту нахо-
дились 231 пассажир и десять членов 
экипажа. Вскоре после взлета произо-
шел взрыв правого двигателя того же 
типа PW4077 от Pratt & Whitney. В 
результате была практически полно-
стью разрушена обшивка двигателя.

К примеру, огромное, почти трех-
метровое в диаметре, кольцо воздухо-
заборника упало в палисадник одно-
этажного жилого дома в пригороде 
Денвера. К счастью, никто не постра-
дал. Другие металлические части 
облицовки двигателя, которые упали 
на футбольное поле, также никому не 
причинили вреда.

Пассажирам же рейса UA328 при-
шлось пережить немало драмати-
ческих минут. В иллюминаторе они 
видели ревущую турбину без обшив-
ки, у которой спереди явно не хва-
тало двух лопаток, ее задняя часть 
горела. Самолет ощутимо вибрировал. 
Экипаж подал международный сиг-
нал бедствия (Mayday).

К счастью, применяемый во всех 
авиационных системах принцип 
избыточности и высокая степень 
защиты двигателей в данном случае 
полностью себя оправдали. Так же, 
как и подготовка экипажа, часто отра-
батывающего подобные аварийные 
ситуации на тренажерах.

Такие взрывы двигателей могут 
привести к опасному разлету облом-

ков, когда сломанные лопатки и дру-
гие металлические детали, словно 
снаряды, попадают в фюзеляж и кры-
лья и в худшем случае парализуют 
жизненно важные функции самолета. 
Так было в ноябре 2010 года с рей-
сом QF32 авиакомпании Qantas, когда 
взрывом был очень сильно поврежден 
двигатель Airbus A380. Только благо-
даря высокому профессионализму и 
неимоверным усилиям экипажа уда-
лось совершить успешную аварийную 
посадку.

В сантиметрах от большой 
беды

Во время происшествия с рейсом 
UA328 изначально показалось, что часть 
защитной обшивки двигателя, изго-
товленная из высокопрочного кевлара, 
сохранилась и предотвратила разлет 
опасных обломков. Самолет оставался 
полностью маневренным и смог экс-
тренно приземлиться в Денвере через 
23 минуты после взлета: никто ни на 
борту, ни на земле не пострадал.

Однако при осмотре фюзеляжа 
выяснилось, что пассажирам, вероят-
но, повезло куда больше, чем предпо-
лагалось вначале: обломок двигателя 
пробил в основании крыла большую 
дыру – всего в нескольких сантиме-
трах от заполненных основных баков 
с топливом. 

Тем временем Национальный совет 
по безопасности на транспорте США 
поделился первыми результатами рас-
следования. Согласно им, причиной 
аварии могла стать усталость метал-
ла одной из полых внутри титановых 
лопаток. В результате она сломалась у 

основания. Соседняя лопатка перело-
милась посередине, и ее часть следо-
ватели нашли во внешней кевларовой 
оболочке.

Останутся на земле
Тип двигателя PW4077 применялся 

на самолетах 777-й серии с середины 
1990-х годов, пострадавший Boeing экс-
плуатируется с 1995 года. В декабре 2020 
года аналогичный инцидент произошел 
с Boeing 777-200 авиакомпании Japan 
Airlines, почти три года назад – с анало-
гичным лайнером United Airlines.

Федеральное управление граждан-
ской авиации США (FAA) в воскре-
сенье объявило о проведении незамед-
лительных и усиленных проверок дви-
гателей данного типа. «Необходимо 
провести более серьезные испытания 
полых лопаток двигателя, которые 
используются только в этом вариан-
те двигателя и только на Boeing 777», 
– заявил глава FAA Стивен Диксон.

Помимо американской компании 
United Airlines, японских компании 
Japan Airlines и ANA, этот тип Boeing 
777-200 с двигателями семейства 
PW4000 эксплуатирует также южно-
корейская Korean Air. Всего в мире в 
последнее время в активной эксплуа-
тации находились 69 лайнеров этого 
типа, еще 59 не использовались из-за 
пандемии коронавируса. До завер-
шения проверок ни один из подоб-
ных самолетов не поднимется в небо. 
Можно ожидать, что из-за связанных 
с пандемией проблем в международ-
ном авиационном сообщении многие 
из них теперь вообще не вернутся к 
регулярным полетам.

ПРОИСШЕСТВИЯ

Почему взорвались двигатели на самолетах Boeing?
Два похожих инцидента, произошедшие в один день, показывают, какая опасность таится под крыльями самолета. Под вопросом оказалось целое семейство популярных авиадвигателей.

Шприцы в руках инженеров
Стене Плача в Иерусалиме сделали сезонную «вакцинацию».

В Изра иле ин жене-
ры Фонда наследия Стены 
Плача и реста враторы 
Управления древности про-
вели сезонные работы по 

подготовке Стены Плача к 
празднику Песах.

В рамках мероприятий, 
проводимых дважды в год 
(второй раз – перед осенни-

ми праздниками), Стена Плача 
проходит «вакцинацию». 
Специалисты проверяют ста-
бильность камней и в слу-
чае надобности с помощью 
шприцов вводят специальные 
вещества, призванные защи-
тить Стену Плача от воздей-
ствия времени и природы.

В Управлении древностей 
имеется «паспорт» каждого 
камня Стены Плача, по кото-
рому отслеживается его состо-
яние по десяткам различных 
параметров.

По словам ответственного 
за сохранность и реставрацию 
Стены Плача Йоси Вакнина, 
в этом году были обнаруже-
ны проблемы с поверхностью 
нескольких камней, которым 
потребовались восстанови-
тельные процедуры.

ГУМАНИЗМ

Берлинских бездомных  
расселяют по отелям

Несколько отелей в Берлине начали этой зимой селить у себя бездомных. 
Из-за пандемии номера все равно пустуют и могут пригодиться тем,  

кто живет на улице и не может найти место в приютах.

Бездомный Кристиан зимой обычно ночу-
ет в приютах для бездомных, но теперь в его 
распоряжении целый гостиничный номер. 
Здесь мужчина чувствует себя в безопасности 
и может принять душ. Ему также предлага-
ют готовую горячую пищу. «Это настоящий 
апгрейд, – шутит бездомный. – Раньше я спал 
в контейнере. Это тоже было нормально, но 
в отеле намного лучше». Мечта Кристиана 
– иметь постоянное жилье, он надеется осу-
ществить ее, когда кризис, вызванный панде-
мией коронавируса, закончится.

«Райтер» одна из нескольких гостиниц 
Берлина, которые временно расселяют у себя 
бездомных. Ситуация для всех выигрышная: 
бездомным есть где переночевать и укрыться 
от холода, а для гостиницы это возможность 
заработать – за проживание платит город.

«В этом году срочно понадобились допол-
нительные места, – поясняет организатор 
акции дьякон Вольфганг Вильш (на фото), 
который в архиепархии Берлина занимается 
проблемой бездомных. – Из-за пандемии при-
юты были вынуждены сократить число мест 
в связи с новыми мерами по предотвращению 
распространения вируса. В приюте людей обыч-
но размещают на койках в общих спальнях 
или даже просто на ковриках в общих залах. 
Теперь мы не можем этого сделать из-за коро-
навируса. Поэтому мы очень благодарны за то, 
что можем использовать места в гостиницах. 
Людей размещают в двухместных номерах, то 
есть у нас никогда не бывает двух, максимум 
трех человек в одном помещении».

Более того, если жильцы соблюдают пра-
вила, они могут возвращаться в свои постели 
по крайней мере до наступления тепла.

«В этом вся разница, – говорит сестра Марта, 
которая помогает в отеле «Райтер» и общается 
со многими из постояльцев. – Когда они попада-
ют сюда, они немытые, истощенные, часто в 
депрессивном состоянии, без перспектив. Через 
несколько недель люди полностью меняются, 
начинают по-другому смотреть в будущее, 
некоторые из них находят работу, некоторые 
– даже квартиру. В любом случае это изменение 
в лучшую сторону». (DW)
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Р О З Г А Л А С

ПРАВЫ ЧАЛАВЕКА СЛЫШАЛИ?

РАСПРАВА
Як жывуць азотаўцы, звольненыя за ўдзел у забастоўцы

Анатолий Котов,  
бывший сотрудник 

Управделами президента 
Республики Беларусь, 

подписал Открытое письмо 
за отставку Лукашенко  

и обратился к своим 
коллегам

Вот фрагмент из обращения А.Котова:
– Как и многие из вас, я прекрасно знаю, что государствен-

ная служба – это не об огромных зарплатах, высоком статусе и 
огромных привилегиях. Это о пользе людям, об ощущении, что 
ты делаешь что-то важное для них.

Посмотрите на результат своей работы со стороны. Насколько 
вам комфортно в общественном транспорте, в магазинах слы-
шать то, что вы слышите каждый день в адрес «социального» 
государства? Но вы можете действительно начать работать ради 
белорусского народа, ради будущего, в котором не нужно будет 
стыдиться госслужбы.

Ссылка на видео с полным текстом обращения Анатолия 
Котова:

https://www.youtube.com/watch?v=KKan3iOw6_w&feature=youtu.be
***

Госслужащие, которым не все равно, совместно с инициативой 
«Честные люди» и НАУ запустили Открытое письмо сотрудников госу-
дарственного управления (https://telegra.ph/OTKRYTOE-PISMO-01-18). 
Его цель – выразить поддержку народным требованиям о прекраще-
нии насилия, проведении честных выборов и отставке Лукашенко.

Открытое письмо 
сотрудников органов 

государственного 
управления 

Республики Беларусь
Согласно Закону Республики Беларусь «О государственной 

службе в Республике Беларусь» от 14 июня 2003 г. №204-З госу-
дарственная служба основывается на принципах:

– верховенства Конституции Республики Беларусь;
– служения народу Республики Беларусь;
– законности;
– приоритета прав и свобод человека и гражданина, гарантий 

их реализации;
– гуманизма и социальной справедливости;
...
– экономической, социальной и правовой защищенности госу-

дарственных служащих.
Мы, нижеподписавшиеся государственные служащие, заяв-

ляем, что на сегодняшний день каждый из этих принципов 
был нарушен, и поэтому считаем своим правом и обязанностью 
выразить протест против насилия над народом Беларуси.

Мы стали свидетелями фальсификации выборов, непости-
жимого насилия со стороны силовых структур, а также целена-
правленных действий по превращению аппарата государствен-
ного управления в репрессивную машину.

Данные из подписных листов за кандидатов в президенты не 
только разглашаются, но и становятся списками для преследо-
вания. Многочисленные увольнения сотрудников в результате 
угроз, шантажа, давления на руководителей, замена компетент-
ных специалистов на «благонадежных» выходцев из силовых 
структур – все это убеждает нас в том, что мы стоим на пути 
дальнейшей деградации системы государственного управления 
Республики Беларусь.

Вышеописанные заявления подтверждены докладом ОБСЕ в 
рамках Московского механизма.

Руководствуясь принципами Закона о государственной служ-
бе Республики Беларусь, мы требуем:

1. Прекратить насилие и агрессию в отношении граждан 
со стороны силовых структур Республики Беларусь, провести 
надлежащим образом расследование всех фактов причинения 
телесных повреждений, применения пыток, унижения человече-
ского достоинства.

2. Освободить политических заключенных, а также всех 
граждан, задержанных за мирную демонстрацию протеста, ква-
лифицированную действующими властями как противоправная 
деятельность.

3. Привлечь к ответственности руководителей силовых 
структур, отдававших преступные приказы, а также исполни-
телей этих приказов, ответственных за гибель демонстрантов, 
издевательства над задержанными, угрозы, сокрытие и пре-
пятствие официальной регистрации фактов насилия в органах 
судебно-медицинской экспертизы. Отправить в отставку дей-
ствующих членов ЦИК с привлечением их к предусмотренной 
законодательством Республики Беларусь ответственности.

4. Признать официальные итоги выборов Президента 
Республики Беларусь от 09.08.2020 недействительными в свя-
зи с установленными фактами многочисленных фальсификаций 
и провести новые выборы Президента Республики Беларусь в 
соответствии с международными стандартами.

Государственные служащие выступают вместе с белорусским 
народом за законность и справедливость! Поэтому мы призы-
ваем А.Лукашенко добровольно подать в отставку и реали-
зовать мирный сценарий передачи власти в соответствии с 
Конституцией Республики Беларусь.

Подписать письмо вы можете через безопасный чат в 
«Телеграм»: https://t.me/honest_dialog_bot  или в Viber.

Обратная связь: dialog@honestby.org

Пасля забастоўкі 26 
кастрычніка на ААТ “Гродна 
Азот” звольнілі каля 30 чала-
век. 13 з іх звярнуліся ў суд з 
іскамі аб аднаўленні на пра-
цы. Кастрычніцкі суд Гродна 
палічыў, што няма падстаў 
для іх задавальнення. З такім 
рашэннем рабочыя катэга-
рычна не згодны. Яны ў адзін 
голас сцвярджаюць, што гэта 
расправа за іх грамадзянскую 
актыўнасць.

“Народна я Вол я” 
пацікавілася, чым зараз зай-
маюцца былыя работнікі 
“Гродна Азота”, якія страцілі 
працу ў выніку забастоўкі.

Як і за што?
Рабочыя “Гродна Азота” 

былі тады тымі нямногімі, 
на каго глядзела ўся краіна. 
Ранкам 26 кастрычніка амаль 
150 чалавек сабраліся на пра-
хадной, каб далучыцца да 
ўсеагульнага нацыянальнага 
страйку.

Разганялі людзей жор-
стка: больш за 50 працаўнікоў 
былі затрыманы, іх збівалі 
ў аўтазаку, сілавікі крычалі 
«Што, сукі, працаваць не 
хочаце?!», астатніх сілай 
загналі на працу.

Некалькі дзясяткаў 
чалавек былі звольнены. 
Афіцыйныя фармулёўкі былі 
розныя: за прагулы, пару-
шэнне ўнутранага распарад-
ку, адсутнасць на працоўным 
месцы больш за тры гадзіны, 
прычыненне матэрыяльнай 
шкоды прадпрыемству...

13 сябраў Незалежнага 
прафсаюза падалі ў суд на 
адміністрацыю прадпрыем-
ства, паколькі палічылі сваё 
звальненне незаконным. Аднак 
іх іскі не былі задаволены.

Юрыст прафсаюза 
Аляксандр Парадкаў, які 
прадстаўляў у судзе інтарэсы 
звольненых членаў праф-
саюза, кажа, што пакуль не 
можа каментаваць рашэн-
не, паколькі не мае на руках 
матывіровачнай часткі судо-
вага рашэння. Але ён не можа 
зразумець, згодна з якім зако-
нам маглі звальняць людзей, 
якія ў той дзень былі ў адпа-
чынку, на бальнічным, калі 
ў законе чорным па белым 
напісана, што гэта забаро-
нена. Юрыст наогул схільны 
лічыць, што наймальнік 
парушыў калектыўную дамо-
ву і тарыфнае пагадненне, не 
выканаў працэдуры зваль-
нення, не ўзяў тлумачэнняў у 
працаўнікоў, не атрымаў зго-
ды прафсаюза на звальненне.

І хаця ў судзе прадстаўнік 
адміністрацыі заявіў, што 
з калектыўнай дамовы быў 
выключаны пункт наконт таго, 
што звальненне работнікаў 
павінна ўзгадняцца з прафсаю-
зам, – гэтае патрабаванне заста-
лося ў Тарыфным пагадненні 
канцэрна «Белнафтахім», у 
склад якога ўваходзіць «Гродна 
Азот».

Менавіта таму ўсе 13 чала-
век і не пагадзіліся з рашэн-
нем Кастрычніцкага суда і 
маюць намер яго абскардзіць.

Кіраўнік Незалежнага 
прафсаюза прадпрыемства 
Андрэй Ханевіч заўважае, 
што для іх гэта звычай-
ная практыка, калі спра-
вы яны выйгравалі толькі ў 
рэспубліканскім судзе.

– Мы не спадзяваліся на 
станоўчае рашэнне, але тако-
га катэгарычнага заключэн-
ня мы не чакалі. Уявіце, што 
звольнілі людзей, якія былі ў 
адпачынку і на бальнічным, 
і нават чалавека, які не 
прыступіў да працы, указаўшы 
ў рапарце, што парушаецца 
тэхніка бяспекі. Ён строга 
прытрымліваўся інструкцыі, 

а гэта палічылі парушэннем, 
– кажа А.Ханевіч.

«Што будзем рабіць?  
А ў адказ – цішыня...»
Яўгенія Кузікевіч – апа-

ратчык 5-га разраду, адпра-
цавала на заводзе 14 гадоў. 
Дарэчы, праца няпростая, мае 
каэфіцыент шкоднасці, зме-
на доўжыцца аж 12 гадзін. 
Зарплата незайздросная – у 
сярэднім 950 рублёў у месяц.

У той дзень, 26 
кастрычніка, Жэня была на 
бальнічным і з вывіхнутай 
нагой прыехала ў паліклініку, 
якая знаходзіцца побач з пра-
хадной прадпрыемства.

– А тут АМАП, раз-
ганяюць людзей, – згадвае 
Яўгенія. – І мяне таксама 
завялі ў аўтобус. Гаварыць з 
імі не было сэнсу, бо паводзілі 
яны сябе вельмі агрэсіўна, 
лаяліся мацюкамі, лупілі 
людзей дручкамі, нагамі, 
крычалі, што яны гаспадары. 
Асабліва крыўдна было, што 
і кіраўніцтва прадпрыем-
ства не хацела размаўляць з 
людзьмі, а адразу кінулі на іх 
“касманаўтаў” у балаклавах.

Жэня Кузікевіч тады 
ўпершыню ў жыцці зразуме-
ла, што такое боль у сэрцы і 
павышаны ціск.

Паводле яе слоў, на пра-
хадную выйшла шмат людзей, 
бо адносіны з адміністрацыяй 
у калектыву не ладзіліся ўжо 
даўно. Сама сістэма, якая даз-
валяе, каб кваліфікаваным 
рабочым кіраваў некампе-
тэнтны начальнік, выклікала 
абурэнне.

– Іх больш турбавала тое, 
у якім я прафсаюзе, а не тое, 
што апаратчыкі на змену пры-
ходзяць з тэмпературай, – рас-
павядае дзяўчына. – Рабочае 
адзенне нікуды не вартае, у нас 
такія страшныя чаравікі, каб 
хто толькі пабачыў, а мы ў 
іх па 12 гадзін, і гэта нікога 
не турбуе. АМАПаўцы, якія 
нічога не прадукуюць, не ў 
такіх бегаюць...

Але самае прыкрае тое, 
што і людзі, з якімі яна праца-
вала на змене, стараліся толькі 
маўчаць і падпарадкоўвацца 
ўсім прыхамацям начальства.

– Калі пасля выбараў 
пачаліся першыя сутычкі на 
вуліцах Гродна, я неяк запы-
талася ў калег на змене: што 
будзем рабіць, бо могуць і 
зброю супраць людзей ужыць? 
– згадвае Яўгенія. – А ў адказ 
– цішыня. І ад гэтай цішыні 
рабілася страшна.

Жэню ратавала тое, што 
ў іншых зменах і цэхах было 
шмат аднадумцаў, з якімі 
можна было паразмаўляць і 
падзяліцца праблемамі. І пасля 
таго, як яе выпусцілі з паста-
рунка, падтрымалі толькі тыя, 
хто разважае, як і яна.

– Мне, дарэчы, тады на 
вочы трапіла невялікае відэа з 
Мінска, здаецца, з мікрараёна 
“Уручча”: стаялі маладыя 
людзі са сцягамі і крычалі 
“Азот”, мы з вамі!”, – згад-
вае Яўгенія. – Я пасля гэтага 
заплакала і напісала заяву на 
ўдзел у забастоўцы, а далей – 
мяне звольнілі.

Жэня рыхтуецца падаць 
апеляцыю: маўляў, нехта ж 
павінен аднавіць законнасць у 
краіне. Праўда, яна ўжо амаль 
тры месяцы без працы і без 
заробку. Часова Незалежны 
прафсаюз прапанаваў папра-
цаваць у офісе, але гэта на 
ўмовах валанцёрства.

– Я прыйшла да высновы, 
што больш не буду працаваць 
на дзяржпрадпрыемствах, – 
кажа Кузікевіч. – Бо як можна 
быць разам з людзьмі, якіх не 
кранае гора тых, хто побач.

Жыве Жэня пакуль на тыя 
сродкі, што былі раней адклад-
зены. Ёсць планы змяніць 
прафесію. У яе здольнасці да 
малявання, дыстанцыйна зай-
маецца па розных праграмах, 
каб авалодаць спецыяльнасцю 
ілюстратара.

«Чакаем вясны»
Сяргей Шэлест працаваў 

апаратчыкам на прадпрыем-
стве ўсяго год. Для гэтага тры 
месяцы адмыслова вучыўся, 
здаваў экзамены. Праца яму 
падабалася.

А звольнілі яго за адсут-
насць на працоўным месцы 
больш за тры гадзіны. Сяргей 
у свой выхадны дзень разам з 
сябрам Андрэем Пагерылам 
вывесіў на гродзенскай тэле-
вежы бел-чырвона-белы сцяг 
– іх асудзілі на 10 сутак. Пасля 
гэтага хлопцы напісалі тлу-
мачальныя на працы, і ўсё 
нібыта абышлося, але пасля 
таго, як яны былі затрыманы 
26 кастрычніка, апынуліся ў 
спісе на звальненне.

Сяргей тлумачыць: пас-
ля таго як убачыў зверствы 
АМАПа на вуліцах Гродна, 
захацеў узняць настрой люд-
зям, якія пацярпелі, – таму і 
палез на вежу.

– Мне тады так было 
неспакойна на душы, хацелася 
хоць нешта зрабіць прыемнае 
людзям, і вось з’явілася ідэя са 
сцягам, – згадвае хлопец.

І да забастоўкі на прад-
прыемстве хлопцы не маглі не 
далучыцца. Андрэй Пагерыла 
кажа, што ў цэху перад гэтым 
збіраліся, абмяркоўвалі сітуацыю 
і нават праводзілі галасаванне, 
каб страйкаваць, але, калі дайш-
ло да справы, не ўсе работнікі 
ўзялі ўдзел – паддаліся на 
запалохванні начальства.

– Я ніколі не забуду, як 
падчас жаночых маршаў 
амапаўцы хапалі дзяўчат за 
валасы і закідвалі ў аўтобусы, 

– згадвае Сяргей. – Я пас-
ля ўбачанага спаць не мог, 
выходзіў на ўсе маршы і 
ніколечкі аб гэтым не шкадую.

Цяпер абодва хлоп-
цы без працы, шукаюць 
выпадковыя падпрацоўкі. 
Кажуць, што родныя і блізкія 
падтрымліваюць, хаця, 
канешне, не ўсё так проста. У 
Андрэя сям’я і двое дзетак.

– Калі быў на сутках, жон-
ка плакала. Я разумею: ёй 
было страшна застацца з дву-
ма малымі дзецьмі. Зараз кры-
ху супакоілася…

Але, кажа малады чала-
век, прыкрывацца сям’ёй, калі 
амапаўцы цягаюць за валасы 
жанчыну ва ўзросце тваёй 
маці, ён таксама не можа.

Ні Сяргей, ні Андрэй не 
бачаць сябе на сваім былым 
прадпрыемстве. Кажуць, 
што не хочуць больш 
падтрымліваць гэты рэжым, 
а вось суд пройдуць да кан-
ца, каб паказаць, што закон 
у краіне важней за нечыя 
прыхамаці. І нават калі не 
выйграюць, то многім ста-
не відавочна, якое ў гэтай 
сістэмы стаўленне да закона.

Абодва дапускаюць, што 
ў пошуках працы, магчыма, 
давядзецца з’язджаць за мяжу, 
бо тут мала што свеціць. Хаця 
гэты крок непажаданы. Яны 
хочуць, каб у сваёй краіне 
быў парадак і нармальна 
жылося. Чаму ўлады пайшлі 
на фальсіфікацыю вынікаў 
выбараў? Чаму супраць 
мірных пратэстоўцаў былі 
кінуты ўзброеныя да зубоў 
амапаўцы?

– Вось чакаем вясны, – 
кажуць хлопцы. – А там буд-
зе відаць.

«Гэта як скачок  
з парашутам»

Аляксей Сідар працаваў 
машыністам помпавых уста-
новак ў цэху “Карбамід-2”, мае 
5-ы разрад. У яго амаль чаты-
ры гады стажу на “Гродна 
Азоце”. 

Гэта ён падчас страйку 
адмовіўся прымаць змену – 
на працоўным месцы было 
няспраўнае абсталяванне, 
яўна адчувалася загазава-
насць, было цяжка дыхаць, 
рэзала вочы. Папярэдзіў аб 
гэтым начальства, а яму ў 
адказ: “Альбо прымаеш змену, 
альбо валі з завода”. А потым 
выклікалі ахову і вывелі рабо-
чага з тэрыторыі прадпрыем-
ства. Пазней паставілі прагул 
і звольнілі.

У гэтай справе шмат 
спецыфічных нюансаў, і ў 
судзе Аляксей ўсё даклад-
на распавядаў, хадайнічаў 
аб выкліканні сведак, 
прадстаўленні некато-
рых дакументаў. Толькі ўсё 
безвынікова.

– Але самае прыкрае, што 
з 28-га ў мяне быў адкрыты 
бальнічны, а звольнілі мяне 
таксама гэтым днём, што 
немагчыма паводле дзеючага 
заканадаўства, – канстатуе 
Аляксей.

Ён кажа, што не чакаў 
такога ад суда, бо закон быў 
на яго баку, а таму рыхтуе 
апеляцыю.

На змене многія яго не 
падтрымалі: маўляў, што ты 
робіш, адзін не можа нічога 
змяніць. Але Аляксей перака-
наны, што і адзін чалавек на 
многае здольны – нездарма ж 
яго пад аховай вывелі з завода.

– Ну, калі людзям падаба-
ецца душыцца ў тых умовах 
за тысячу рублёў у месяц, то 
няхай душацца, – кажа Сідар.

Праўда, хлопец прызна-
ецца: было страшна, калі 
звольнілі. І дадае: у нейкі 
момант чалавек перастае 
баяцца.

– Гэта як скачок з пара-
шутам: ты баішся, баішся, а 
потым у нейкі момант ска-
чаш – і атрымліваеш зада-
вальненне ад палёту, – раз-
важае Аляксей. – А той, хто 
застаўся, ён і будзе далей 
баяцца.

У студзені ў сям’і Аляксея 
нарадзілася дзіця. Ён увесь у 
хатніх праблемах, дапамагае 
жонцы. Кажа, што немаўля 
вельмі неспакойнае і патрабуе 
шмат увагі, а таму з пошукам 
новай працы не спяшаецца.

– Добра, што раней 
не патрацілі грошы, якія 
падарылі на вяселле, ды і 
частку заробку адкладвалі, 
цяпер на гэта і жывём, – кажа 
хлопец. – Калі ўжо стане 
прыціскаць, то буду шукаць 
нешта канкрэтнае, але не 
тут – паеду альбо ў Польшчу, 
альбо ў Расію.

Аляксей і яго жонка завоч-
на вучацца, і гэта таксама 
ўплывае на тое, што проста 
ўзяць і з’ехаць зараз не могуць.

«Мы жывём у час,  
калі камусьці закон 
парушаць можна»

Артура Богуша звольнілі 
ў той час, калі ён знаходзіўся 
ў адпачынку, але ў дзень 
забастоўкі прыйшоў да прахад-
ной прадпрыемства. Ён апа-
ратчык 6-га разраду, працаваў 
у цэху “Цыклагексанон-2”. 
Не хавае, што ў забастоўцы 
браў удзел свядома, абсалют-
на перакананы, што звольнілі 
яго незаконна. У Працоўным 
кодэксе чорным па белым 
запісана, што звальняць 
работніка, калі ён знаходзіцца 
ў адпачынку, нельга.

Усё гэта, канешне, прыкра, 
але, паводле яго слоў, вельмі 
падбадзёрыла салідарнасць як 
сяброў, так і людзей, з якімі да 
гэтага не быў знаёмы.

Артур разам са сваім 
суседам Вадзімам Венскім, 
якога таксама звольнілі з 
“Гродна Азота” пасля падзей 
26 кастрычніка, спрабуюць 
наладзіць рамесніцкую справу 
– заняліся разьбой па дрэве.

Сітуація ўскладняецца 
тым, што Богушу трэба дагля-
даць старых бацькоў, якія 
перахварэлі на кавід, мама 
яшчэ застаецца ў шпіталі.

– Яны падтрымлівалі мяне, 
але вельмі хваляваліся.

Мужчына тлумачыць, што 
ў страйк ён пайшоў таму, што 
такіх, як ён, звычайных рабо-
чых збівалі на прахадной і 
дручкамі заганялі на працу.

– Гэта непрымальна. І 
таму пры такой сістэме я не 
бачу магчымасці працаваць 
разам з гэтай уладай, – пера-
кананы Артур.

Міхал КАРНЕВІЧ.
Гродна.

У судзе Кастрычніцкага раёна Гродна. Звольненыя работнікі ААТ “Гродна Азот” абмяркоўваюць 
сітуацыю з юрыстам Незалежнага прафсаюза Аляксандрам Парадкавым.
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АСОБА

Наста КУДАСАВА

«Мне надае   
  моцы адно –  
наша любоў»

                              
«Суддзям»

Не марнуюся, не кляну:
вы і ёсць ваша пекла.
І не будзе вам болей сну
ў нашай ціхай і ветлай.
Заставайцеся так, як ёсць,
для жыцця вы чужыя.
Хай калышуць пустую косць
вашы марныя шыі.
Проста ведайце: к вам, людзям
без сумлення і сэрца,
прыйдзе некалі той Суддзя,
што за ўсіх адгукнецца.

      

Мы любілі замкнуцца дома,
каб не чуць выццё Курапатаў.
Мы не верылі ў трыццаць сёмы –
і да нас пагрукаў дваццаты.
Гэта вусціш сапрэлым лісцем
набіваецца ў торбы целаў.
Я б хацела прачнуцца, выйсці,
выплыць, вылецець я б хацела…
Мы не верылі ў трыццаць сёмы,
не глядзелі ў твар Курапатам,
мы, стаіўшыся, спалі дома –
і да нас пагрукаў дваццаты.

     

Знічкай хачу плыць да цябе і не згараць…
Як выжываць сярод людзей? дар мой, дарадзь!
Як уначы, дзе што ні крок – спрэс гадаўё,
ты адшукаў, ты ўратаваў сэрца маё?
Хто той анёл, што ў немаце ёлкай зімы
даў нам займець так наўзаем гэтае “мы”?
Тут, у пустым бомканні злых дзёўбкіх ілбоў,
мне надае моцы адно – наша любоў.

     

Прачынайся, вандроўная, бачыш,  
                                           дзе мы захраслі?!
Тут сканалі ад роспачы кафка, оруэл, хакслі.
Тут не ведаюць дна і ўсе разам  
                                лятуць у прадонне.
Тут па міні-армагедоне ў кожным раёне.
Прачынайся, псіхея, вандроўніца!  
                               пойдзем на шпацыр!
Тут любілі маўчаць, таму зараз тут  
                                 не дакрычацца.
Так што пойдзем гуляць, загартуем  
                                          на вуліцах голас!
Хутка прыйдзе зіма, забінтуе ўсіх нас, загоіць…
Хутка выпадзе снег – такі белы, такі харошы…
Снег мацнейшы і большы за чорных  
                                        акрэсцінскіх вошай.
Снег пасцеле нам шлях, і жыццё  
                                  распачнецца нанова,
і рассыплюцца турмы, і пасвятлеюць галовы…

             Спісы
Восень вечную казань шапоча лістамі чырвонымі,
восень праўду выстуквае дзюбачкай  
                                              вернай сініцы...
Але нам не пачуць яе: нас аглушыла імёнамі!
мы вычытваем спісы людскія –
                                      нялюдскія спісы.
Мы чытаем і плачам па знойдзеных
                                        і па не знойдзеных,
у засценках жуды адбываючы год пацучыны…
Там – баранавічы, магілёў, слуцк,  
                                       акрэсціна, жодзіна –
гематомы на целе маёй непрытомнай айчыны.
Але некалі скончыцца ўсё, адшалее бязглуздзіца,
адбаліць гэты жнівень, дзе ўсе мы  
                                            навек засталіся.
Бог адкрые свой спіс, і тады  
                                 аніхто ўжо не згубіцца:
кожны кат, кожны здраднік і вырадак  
                                            будзе ў тым спісе.

Наста КУДАСАВА:

«Я не самотная ў краіне, са мной  
мой народ – прыгожы, мужны і шчодры»
З-за пандэміі Міжнародны паэтычны фестываль «Вершы на асфальце», які штогод у лютым адбываецца ў Мінску, сёлета праходзіў 

сціпла, часткова ў анлайн-рэжыме. Але гэта не паўплывала на традыцыйную і галоўную дзею мерапрыемства – уручэнне 
Літаратурнай прэміі імя Міхася Стральцова. Чацвёртым яе лаўрэатам – пасля Алега Мінкіна, Анхелы Эспіносы Руіс і Анатоля 

Вярцінскага – стала паэтка з Рагачова Наста КУДАСАВА, з якой мы ў фестывальных кулуарах пагаварылі не толькі пра літаратуру.
– Наста, віншую! Мне здаец-

ца, Міхась Стральцоў на нябёсах 
задаволены такой лаўрэаткай – 
прыгожая, таленавітая ды яшчэ 
зямлячка. У вас, нягледзячы на 
малады ўзрост, ужо з паўтузіна 
розных прэмій. Стральцоўскую 
спадзяваліся атрымаць?

– Дзякуй за віншаванне! 
Вядома ж, не спадзявалася, для 
мяне гэта было вельмі прыемнай 
нечаканасцю і сапраўдным гона-
рам. Увогуле, я думаю, калі паэт 
пачынае чакаць прэмій і думаць, 
што ён іх заслугоўвае, яму мож-
на толькі паспачуваць. Наўрад 
ці ён працягвае быць шчырым 
са сваёй музай. Усё ж паэзія – 
гэта пастаянная рана, якая 
не мусіць загойвацца, бо, калі 
табе не баліць па-сапраўднаму, 
атрымліваюцца так сабе вершы.

– Стральцоўская прэмія 
мае істотны дадатак – выдаец-
ца новая кніга лаўрэата. У вас 
назвы кніг заўсёды незвычай-
ныя – “Лісце маіх рук”, “Маё 
невымаўля”, і вось цяпер – 
“Вясна. Вуснам цесна”. За адну 
назву ўжо трэба прэміяваць! 
Іван Мележ назву “Людзі на 
балоце” цэлы год шукаў. А вы 
доўга шукаеце?

– Так, звычайна назва вынош-
ваецца доўга, разам з кнігай 
– пакуль чакаеш гэтае дзіця, 
падбіраеш імёны… У дадзе-
ным жа выпадку шукаць доўга 
не было магчымасці, бо і кніга 
стала нечаканасцю. Давялося 
арганізавацца хутка. Старшыня 
Саюза беларускіх пісьменнікаў 
Барыс Пятровіч прапанаваў мне 
некалькі варыянтаў з маіх жа 
радкоў, і я зразумела, што нічога 
больш так не хочацца ў гэтыя 
дні, як вось гэтага жыватворнага 
пачуцця, калі вясна і вуснам цес-
на… Бо апошні год усіх вельмі 
змучыў.

– Вось я гартаю вашу новую 
кнігу і, як жарынкі з вогнішча, 
выграбаю прыдуманыя вамі 
словы: нізкімныя ночы, ехаць 
чалавекаспынам, у вачах сабакі 
невыгаўкны свет. Вам бракуе 
слоў у беларускай мове?

– Можна і так сказаць. У 
нашай мове безліч слоў, але можа 
быць яшчэ больш. Я ж не ства-
раю словы-абракадабры, яны 
ўсе маюць нармальную белару-
скую структуру. Напрыклад, сло-
ва “невыгаўкны” ўтварылася па 
аналогіі з “невымоўны”. Думаю, 
ніводзін мовазнаўца не зможа 
мне патлумачыць, чаму такое 
слова не можа існаваць у нашай 
мове. Ці тыя ж “нізкімныя ночы”. 
Калі ёсць “нішчымны”, чаму не 
можа быць “нізкімны”?

– Яшчэ як можа! А калісьці 
нашы мовазнаўцы складуць 
слоўнік паэткі Кудасавай. Наста, 
вам бы ў конкурсах прыгажосці 
ўдзельнічаць (і там прэміі былі 
б вашы – я перакананы), а на 
вашым профілі ў “Фэйсбуку” – 
чорны авал. Чаму?

– Дзякуй за камплімент, ска-
заць па шчырасці, я ніколі не 
адчувала сябе надта прыгожай, 
усё жыццё прымушаю сябе 
працаваць над павышэннем 
самаацэнкі. Чаму замест фота 
чорны авал? Не ў мяне адной 
цяпер такі профіль. Я змяніла яго 
пасля смерці Рамана Бандарэнкі. 
І пакуль не бачу нагоды змяніць 
яго на штосьці каляровае. На 
вялікі жаль.

– Неяк у адным з 
інтэрв’ю вы саманазваліся 
іншапланецянкай. І гэта выгля-
дала праўдападобна. Скажыце, 
падзеі пасля 9 жніўня канчат-
кова вярнулі вас на зямлю?

– Ведаеце,  ма я 
“іншапланетнасць” ніколі не 
замінала мне бачыць, у якім 
свеце мы жывём. То-бок я не 
магу назваць сябе чалавекам, 
далёкім ад палітыкі. Я ж нават 
думала пэўны час паступаць на 
гістарычны факультэт, бо ў шко-
ле моцна захаплялася гісторыяй 
Беларусі і ўжо тады была грамад-
скай актывісткай. Калі мне было 
17, у 2001 годзе, са мной здары-
лася першая абарона Курапатаў, 
знаёмства з Паўлам Севярынцам, 
“Малады фронт”. Карацей, 
я не магу сказаць, што падзеі 
апошняга часу збілі мяне з ног 
і сарвалі з вачэй ружовыя аку-
ляры. Я заўсёды ведала, у якой 
краіне жыву.

– І я ведаў, але той дзікі гвалт, 
які пачаўся пасля 9 жніўня (і 
працягваецца да сёння), мяне 
проста агаломшыў.

– Ну так, ступень гвал-
ту ў жніўні і мяне прымусіла 
на нейкі час анямець. Бо гэта 
было жахліва – усвядоміць, 
наколькі ж гісторыя не вучыць 
нічому, наколькі лёгка нацка-
ваць адных людзей на іншых і 
абудзіць усё самае нізкае і бесча-
лавечнае ў чалавеку. Гэтага я не 
чакала. Падалося, што стагоддзі 
эвалюцыі і культурнага развіцця 
былі марнымі. Але потым я неяк 
здолела гэта асэнсаваць. Да таго 
ж я ўбачыла і станоўчыя змены 
ў грамадстве. І, дарэчы, цяпер 
іншапланетнай я сябе ўжо не 
адчуваю настолькі моцна, як 
раней. Раней гэта была само-
та, неактуальнасць, несвоечасо-
васць. Цяпер жа ўбачыла, што я 
не такая ўжо і самотная ў гэтай 
краіне, са мной мой народ – пры-
гожы, мужны і шчодры.

– У снежні мінулага года вы 
разам з паэткамі Вальжынай 
Морт, Юляй Цімафеевай 

ды іншымі бралі ўдзел у 
Жаночым паэтычным маршы. 
Наколькі для вас гэта важна – 
удзельнічаць у падобных акцы-
ях? 

– Цяпер для мяне гэта важ-
на, як ніколі. Спачатку мне зда-
валася: ну каму сёння патрэб-
ны вершы, калі ў людзей такія 
праблемы, такі боль?.. А потым 
я ўбачыла, што мае словы здоль-
ны прыносіць іншым палёгку. У 
апошні час паэзія стала вельмі 
запатрабаванай, бо менавіта яна 
можа даваць імгненныя кароткія 
водгукі на тое, што адбываецца. 
І людзі такім чынам лечацца ад 
болю і роспачы.

– Калі я ўспамінаю ваш 
Рагачоў, то ўваччу паўстае адно 
відовішча: шырокі Дняпро пад-
мывае берагі разам з магутнымі 
дрэвамі, і яны падаюць кронамі 
ў рачную плынь… Беларускую 
нацыянальную культуру так-
сама “падмывае”, асабліва 
апошнія паўгода. Упадзём ці 
выстаім? 

– Я ўпэўнена, што выстаім. 
Чым больш нам даводзіцца 
перажыць, тым больш чулымі 
людзі робяцца да свайго. Думаю, 
неўзабаве нас можа чакаць 
росквіт нацыянальнай культу-
ры. Адзінае, што не хацелася б 
святкаваць яго ў падпольных 
умовах. Хочацца дачакацца таго 
“залацістага яснага дня”, калі мы 
выйдзем на вуліцы, каб абдымац-
ца, піць шампанскае, спяваць 
уголас беларускія песні і чытаць 
беларускія вершы.

– У Стральцова ёсць 
знакамітае эсэ “Загадка 
Багдановіча”. А для мяне існуе і 
загадка Кудасавай. Вы скончылі 
рускую школу ў Рагачове, рускае 
аддзяленне філфака ў Мінску, 
пэўны час жылі ў Пецярбургу 
і – сталі выдатнай беларускай 

паэткай. У вас ёсць гэтаму ней-
кае рацыянальнае тлумачэнне?

– Я ж у школе чытала не толькі 
рускую літаратуру, а ўсё, што 
траплялася на вочы. Была такім 
апантаным чытачом, што мяне 
ўсе рагачоўскія бібліятэкаркі 
ведалі. І ў нейкі момант я проста 
адчула навакол беларускамоўны 
свет. Пачала свядома вучыць 
беларускую мову, выпісваць з 
кніг незразумелыя словы. Але ж 
аснова была ўва мне – ад бабулі, 
ад прабабулі, ад гэтай зямлі. 
Проста зерне ў патрэбны час упа-
ла не на камень.

– Ёсць двухмоўныя і 
нават трохмоўныя паэты. А 
вы можаце пісаць вершы не 
па-беларуску?

– Не магу. Сёння часам няз-
ручна быць беларускамоўным, 
але гэтыя ўмовы нам штуч-
на навязалі. Можна навязаць 
іншыя ўмовы, і ўсім будзе зруч-
на быць беларускамоўнымі. Усё 
павінна быць добра з беларускай 
мовай, я гэта адчуваю. І ведаю 
адно – мне трэба пісаць. Паэзія 
прыходзіць аднекуль, як музыка, 
і яна гучыць у маёй галаве толькі 
на беларускай мове.

– І ўсё ж які магніт прыцягнуў 
вас да беларушчыны?

– Па-першае, я веру ў моц-
ную генетычную сувязь, якая 
выяўляецца менавіта праз мову, 
а ўсе мае бліжэйшыя продкі – 
беларусы. А яшчэ мне заўжды 
здавалася, што мовы нараджа-
юцца ў адпаведнасці з краявідам. 
То-бок менавіта гэтаму краю 
пасуе менавіта гэтая мова, толькі 
яна можа дакладна адчуць усе 
яго каменьчыкі, імхі, рэкі, палі, 
пагоркі, яго рыб і звяроў. Таму 
яна не можа не трапіць у само 
сэрца, гэта як ключ-разгадка да 
навакольнага свету. Я пражыла 
на гэтай зямлі большасць свайго 

жыцця, тут жылі ўсе мае продкі, 
таму ніякі іншы ключ мне не 
падыходзіць.

– А кім былі вашы продкі? 
Адкуль вашы карані?

– Тыя, пра якіх я ведаю, 
паходзяць з Рагачоўшчыны. І з 
мамінага, і з татавага боку. Род 
мой, здаецца, просты, сялянскі. 
Хочацца неяк знайсці час і 
магчымасці, каб атрымаць больш 
звестак пра свае карані. Мяне 
даўно цягне паглыбіцца ў выву-
чэнне свайго радаводу.

– Літаратурнай працай сёння 
беларускі пісьменнік пражыць 
не можа. Як выжываеце вы? 
Якім чынам зарабляеце на хлеб 
надзённы? У вас жа на руках 
яшчэ і двое непаўналетніх дзе-
так.

– Я сяджу дома з дзецьмі і зай-
маюся рознымі падпрацоўкамі, 
часам іранічна называю сябе 
“дурніцай шырокага профілю”. На 
жаль, сын хварэе на эпілепсію ад 
нараджэння, таму я не мела шанцаў 
наладзіць свой працоўны побыт 
так, як хацелася б. Але, з іншага 
боку, нішто не даецца дарэмна. 
Магчыма, менавіта такі жыццёвы 
рытм дазваляе мне больш пісаць. 
Я, дарэчы, мару зарабляць на хлеб 
надзённы літаратурнай творчасцю, 
каб можна было жыць, хай сабе і 
бедна. Пакуль што я бачу прабле-
му не ў тым, што ў нас пісьменнікі 
кепскія ці чытачоў бракуе. З гэтым 
якраз усё добра. Проста ў Беларусі 
адсутнічае механізм падтрымкі 
і прасоўвання літаратуры, а гэта 
абавязкова мусіць рабіцца на 
дзяржаўным узроўні.

– Калі вы з раніцы чытаеце 
апошнія навіны, які настрой 
пераважае ў вашай душы – 
злосць, разгубленасць, адчай?

– Цяпер усё часцей адчай 
і бяссілле. Але гэта толькі з 
раніцы. Потым цягам дня аба-
вязкова здараецца якая-небудзь 
цудоўная дробязь, якая вяртае 
раўнавагу і нагадвае аб тым, што 
дабра на свеце ўсё ж болей, чым 
зла.

– Няўмольна набліжаецца 
сакавік, на беларускіх рэках 
ужо шэпчуцца крыгі. Чаго вы 
чакаеце ад вясны – для сябе, 
для родных вам людзей, для 
краіны?

– Для сябе я чакаю шчас-
ця і здзяйснення адной вельмі 
важнай мары. Хоць жыццё, зда-
валася б, прымусіла не чакаць 
нічога добрага… Але нават калі 
задуманае не здзейсніцца, я не 
буду адчайвацца. А вось для 
краіны я баюся чагосьці чакаць. 
Я разумею, што змены да леп-
шага непазбежныя, сама логіка 
жыцця іх дыктуе. Але як хутка 
чакаць тых змен? Тут я не бяруся 
прагназаваць. Лепш настроіцца 
на доўгае чаканне, не спадзявац-
ца на імгненны вынік, тады ў нас 
хопіць сіл дажыць да перамогі.

Міхась СКОБЛА.

Бел-
чырвоны 
букет 
У.Караткевічу 
ў Рагачове.

З Уладзімірам 
Някляевым.



http://www.nv-online.info88 26 ËÞÒÀÃÀ 2021 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

БЕЗ ГРИФА «СЕКРЕТНО» КРЫЖАВАНКА

http://www.nv-online.info88 11 ÆÍI¢Íß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ

– 50 –

21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
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Больш аптымізму!
27 лютага – Дзень аптыміста

Па гарызанталі: 1.“Зямны …, як вядома, круцяць аптымісты” 
(цытата невядомага аўтара). 2.Бадзёрае і жыццярадаснае светаадчу-
ванне. 6.“Дзяліцеся ўсмешкамі, людзі! Хай … гэты радасней будзе!”. 
8.Аўтарытэт (разм.). 10.Кожны … свайго шчасця каваль (прык.). 11.У 
аптымістаў збываюцца … , а ў песімістаў – кашмары (прык.). 15.Той, 
хто піша кнігі, стварае музыку. 16.Лепей бы, дачушка, твае … балелі 
ад пацалункаў, чым вочы ад камп’ютара (прыказка нашага часу). 17. 
… – спадарожнік аптымістаў (прык.). 20.“Трэба заўсёды ісці наперад, 
памятаючы, што пасля зімы заўсёды наступае …” (цытата невядо-
мага аўтара). 21.Надпіс на кадры ў кінафільме. 23.Прыстасаванне 
для транспарціроўкі грузаў. 26.Страва з кавалачкаў мяса ці рыбы. 
27.Моцны крык з плачам. 28.Аптымісты хварэюць рэдка; радасць – 
лепшая ў свеце … (прык.). 29.Для госця і рыбы закон адзін: праз … дні 
пратухаюць (прык.).

Па вертыкалі: 1.На тое …, каб карась не драмаў (прык.). 3.Кот 
на … – сцюжа на двор (прык.). 4. … ці імша – каталіцкая абедня. 
5.Травяністая расліна з чырвонымі кветкамі. 6. … седакоў – не воз, 
абы конь вёз (прык.). 7.Тканіна для верхняга адзення. 9. … бачыць 
абаранак, а песіміст – дзірку ад абаранка (прык.). 12.Збор невялікіх 
літаратурных ці музыкальных твораў. 13. … стаіць на адной назе, а 
праўда – на двух (прык.). 14.Даносчык (праст.). 18.“Песіміст скардзіцца 
на вецер, аптыміст спдзяваецца на перамену надвор’я, а рэаліст ставіць 
…” (цытата невядомага аўтара). 19.“Больш аптымізму! Не ператварайце 
сваё … ў кнігу скаргаў!”. 22.Бяда, калі вушы не чуюць, а … гаворыць 
(прык.). 23.Лепш дэльфін у руках, чым … у моры (прык.); 19-га лютага 
– Сусветны дзень кітоў. 24. … бушуе – вясну чуе (прык.). 25.На бязрыб’і 
і … рыба (прык.).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Шар. 2.Аптымізм. 6.Свет. 8.Указ. 10.Чалавек. 11.Мары. 15.Аўтар. 

16.Губы. 17.Смех. 20.Вясна. 21.Цітр. 23.Канвеер. 26.Рагу. 27.Ёкат. 28.Таблетка. 29.Тры.  
Па вертыкалі: 1.Шчупак. 3.Печ. 4.Мша. 5.Мак. 6.Сем. 7.Трыко. 9.Аптыміст. 12.Арабеска. 
13.Брахня. 14.Лягавы. 18.Парусы. 19.Жыццё. 22.Рот. 23.Кіт. 24.Вол. 25.Рак.

Лявон ЦЕЛЕШ. г.Дзяржынск.

Что стало с учеными нацистской Германии 
после того, как их вывезли в СССР

В мае 1945 года фашистская Германия была разгромлена. Но после нее остался огромный научно-технический потенциал, 
который интересовал победившие державы, в первую очередь СССР и США. 22 октября 1946 года началась операция по 

массовому вывозу немецких ученых, инженеров и рабочих в Советский Союз.

Чемпионат Беларуси 
по футболу в этом 
сезоне стартует  
12 марта. Вот 
расписание всех 
матчей первенства:

1-й тур (12–14 марта)
Ислочь (Минский район) – 
Славия (Мозырь)
Сморгонь – Энергетик-БГУ 
(Минск)
Шахтер (Солигорск) – Минск
Рух (Брест) – Гомель
Спутник (Речица) – Динамо 
(Брест)
БАТЭ (Борисов) – Слуцк
Неман (Гродно) – Витебск
Динамо (Минск) – Торпедо-
БелАЗ (Жодино)

2-й тур (19–21 марта)
Славия – Торпедо-БелАЗ
Витебск – Динамо (Минск)
Слуцк – Неман
Динамо (Брест) – БАТЭ
Гомель – Спутник
Минск – Рух
Энергетик-БГУ – Шахтер
Ислочь – Сморгонь

3-й тур (2–4 апреля)
Сморгонь – Славия
Шахтер – Ислочь
Рух – Энергетик-БГУ
Спутник – Минск
БАТЭ – Гомель
Неман – Динамо (Брест)
Динамо (Минск) – Слуцк
Торпедо-БелАЗ – Витебск

4-й тур (9–11 апреля)
Славия – Витебск
Слуцк – Торпедо-БелАЗ
Динамо (Брест) – Динамо 
(Минск)
Гомель – Неман
Минск – БАТЭ
Энергетик-БГУ – Спутник
Ислочь – Рух
Сморгонь – Шахтер

5-й тур (16–18 апреля)
Шахтер – БАТЭ

Рух – Сморгонь
Спутник – Ислочь
БАТЭ – Энергетик-БГУ
Неман – Минск
Динамо (Минск) – Гомель
Торпедо-БелАЗ – Динамо (Брест)
Витебск – Слуцк

6-й тур (23–25 апреля)
Славия – Слуцк
Динамо (Брест) – Витебск
Гомель – Торпедо-БелАЗ
Минск – Динамо (Минск)
Энергетик-БГУ – Неман
Ислочь – БАТЭ
Сморгонь – Спутник
Шахтер – Рух

7-й тур (29 апреля – 1 мая)
Рух – Славия
Спутник – Шахтер
БАТЭ – Сморгонь
Неман – Ислочь
Динамо (Минск) –  
Энергетик-БГУ
Торпедо-БелАЗ – Минск
Витебск – Гомель
Слуцк – Динамо (Брест)

8-й тур (7–9 мая)
Славия – Динамо (Брест)
Гомель – Слуцк
Минск – Витебск
Энергетик-БГУ – Торпедо-БелАЗ
Ислочь – Динамо (Минск)
Сморгонь – Неман
Шахтер – БАТЭ
Рух – Спутник

9-й тур (14–16 мая)
Спутник – Славия
БАТЭ – Рух
Неман – Шахтер
Динамо (Минск) – Сморгонь
Торпедо-БелАЗ – Ислочь
Витебск – Энергетик-БГУ
Слуцк – Минск
Динамо (Брест) – Гомель

10-й тур (19–22 мая)
Славия – Гомель
Минск – Динамо (Брест)

Энергетик-БГУ – Слуцк
Ислочь – Витебск
Сморгонь – Торпедо-БелАЗ
Шахтер – Динамо (Минск)
Рух – Неман
Спутник – БАТЭ

11-й тур (28–30 мая)
БАТЭ – Славия
Неман – Спутник
Динамо (Минск) – Рух
Торпедо-БелАЗ – Шахтер
Витебск – Сморгонь
Слуцк – Ислочь
Динамо (Брест) –  
Энергетик-БГУ
Гомель – Минск

12-й тур (11–13 июня)
Славия – Минск
Энергетик-БГУ – Гомель
Ислочь – Динамо (Брест)
Сморгонь – Слуцк
Шахтер – Витебск
Рух – Торпедо-БелАЗ
Спутник – Динамо (Минск)
БАТЭ – Неман

13-й тур (17–19 июня)
Неман – Славия
Динамо (Минск) – БАТЭ
Торпедо-БелАЗ – Спутник
Витебск – Рух
Слуцк – Шахтер

Динамо (Брест) – Сморгонь
Гомель – Ислочь
Минск – Энергетик-БГУ

14-й тур (26–28 июня)
Славия – Энергетик-БГУ
Ислочь – Минск
Сморгонь – Гомель
Шахтер – Динамо (Брест)
Рух – Слуцк
Спутник – Витебск
БАТЭ – Торпедо-БелАЗ
Неман – Динамо (Минск)

15-й тур (2–4 июля)
Динамо (Минск) – Славия
Торпедо-БелАЗ – Неман
Витебск – БАТЭ
Слуцк – Спутник
Динамо (Брест) – Рух
Гомель – Шахтер
Минск – Сморгонь
Энергетик-БГУ – Ислочь

16-й тур (16–18 июля)
Славия – Ислочь
Энергетик-БГУ – Сморгонь
Минск – Шахтер
Гомель – Рух
Динамо (Брест) – Спутник
Слуцк – БАТЭ
Витебск – Неман
Торпедо-БелАЗ – Динамо 
(Минск)

17-й тур (23–25 июля)
Торпедо-БелАЗ – Славия
Динамо (Минск) – Витебск
Неман – Слуцк
БАТЭ – Динамо (Брест)
Спутник – Гомель
Рух – Минск
Шахтер – Энергетик-БГУ
Сморгонь – Ислочь
18-й тур (30 июля –  
1 августа)
Славия – Сморгонь
Ислочь – Шахтер
Энергетик-БГУ – Рух
Минск – Спутник
Гомель – БАТЭ
Динамо (Брест) – Неман
Слуцк – Динамо (Минск)
Витебск – Торпедо-БелАЗ

19-й тур (13–15 августа)
Витебск – Славия
Торпедо-БелАЗ – Слуцк
Динамо (Минск) – Динамо 
(Брест)
Неман – Гомель
БАТЭ – Минск
Спутник – Энергетик-БГУ
Рух – Ислочь
Шахтер – Сморгонь

20-й тур (20–22 августа)
Славия – Шахтер

Сморгонь – Рух
Ислочь – Спутник
Энергетик-БГУ – БАТЭ
Минск – Неман
Гомель – Динамо (Минск)
Динамо (Брест) – Торпедо-БелАЗ
Слуцк – Витебск

21-й тур (27–29 августа)
Слуцк – Славия
Витебск – Динамо (Брест)
Торпедо-БелАЗ – Гомель
Динамо (Минск) – Минск
Неман – Энергетик-БГУ
БАТЭ – Ислочь
Спутник – Сморгонь
Рух – Шахтер

22-й тур (10–12 сентября)
Славия – Рух
Шахтер – Спутник
Сморгонь – БАТЭ
Ислочь – Неман
Энергетик-БГУ –  
Динамо (Минск)
Минск – Торпедо-БелАЗ
Гомель – Витебск
Динамо (Брест) – Слуцк

23-й тур (17–19 сентября)
Динамо (Брест) – Славия
Слуцк – Гомель
Витебск – Минск
Торпедо-БелАЗ –  
Энергетик-БГУ
Динамо (Минск) – Ислочь
Неман – Сморгонь
БАТЭ – Шахтер
Спутник – Рух

24-й тур (24–26 сентября)
Славия – Спутник
Рух – БАТЭ
Шахтер – Неман
Сморгонь – Динамо (Минск)
Ислочь – Торпедо-БелАЗ
Энергетик-БГУ – Витебск
Минск – Слуцк
Гомель – Динамо (Брест)

25-й тур (1–3 октября)
Гомель – Славия
Динамо (Брест) – Минск
Слуцк – Энергетик-БГУ

Витебск – Ислочь
Торпедо-БелАЗ – Сморгонь
Динамо (Минск) – Шахтер
Неман – Рух
БАТЭ – Спутник

26-й тур (15–17 октября)
Славия – БАТЭ
Спутник – Неман
Рух – Динамо (Минск)
Шахтер – Торпедо-БелАЗ
Сморгонь – Витебск
Ислочь – Слуцк
Энергетик-БГУ –  
Динамо (Брест)
Минск – Гомель

27-й тур (22–24 октября)
Минск – Славия
Гомель – Энергетик-БГУ
Динамо (Брест) – Ислочь
Слуцк – Сморгонь
Витебск – Шахтер
Торпедо-БелАЗ – Рух
Динамо (Минск) – Спутник
Неман – БАТЭ

28-й тур (5–7 ноября)
Славия – Неман
БАТЭ – Динамо (Минск)
Спутник – Торпедо-БелАЗ
Рух – Витебск
Шахтер – Слуцк
Сморгонь – Динамо (Брест)
Ислочь – Гомель
Энергетик-БГУ – Минск

29-й тур (20 ноября)
Энергетик-БГУ – Славия
Минск – Ислочь
Гомель – Сморгонь
Динамо (Брест) – Шахтер
Слуцк – Рух
Витебск – Спутник
Торпедо-БелАЗ – БАТЭ
Динамо (Минск) – Неман

30-й тур (28 ноября)
Славия – Динамо (Минск)
Неман – Торпедо-БелАЗ
БАТЭ – Витебск
Спутник – Слуцк
Рух – Динамо (Брест)
Шахтер – Гомель
Сморгонь – Минск
Ислочь – Энергетик-БГУ
Фото: rukh.by

Постановление  
о депортации

В феврале 1945 года в Крыму состо-
ялась встреча Сталина, Рузвельта 
и Черчилля, на которой в преддве-
рии окончания войны было приня-
то следующее решение: «Изъять или 
уничтожить все германское военное 
оборудование, ликвидировать или 
взять под контроль всю германскую 
промышленность, которая могла бы 
быть использована для военного про-
изводства».

Постановлением Совета министров 
от 17 апреля 1946 года советско-гер-
манским авиационным ОКБ пред-
писывалось доставить более тысячи 
немецких специалистов по авиации на 
специально подготовленные предпри-
ятия, расположенные в районе Москвы, 
Ленинграда, Куйбышева, Казани, Киева, 
Харькова и других городов.

Общее число депортированных из 
Германии специалистов и рабочих 
составляло около 2200 человек. Среди 
них были инженеры в области ракет-
ной и атомной техники, электрони-
ки, оптики, радиотехники, химии. 
Поскольку вместе с немцами вывоз-
или и их семьи, то общая численность 
депортируемых должна была соста-
вить 6–7 тысяч человек.

Между тем в 1946 году СССР, 
Францией, Великобританией и США 
был подписан документ о взаим-
ном контроле над научными иссле-
дованиями на территории Германии, 
согласно которому все военные иссле-
довательские организации предписы-
валось распустить, а военные соору-
жения – уничтожить или вывезти. 

Также были запрещены прикладные 
научно-исследовательские работы в 
некоторых областях, в частности в 
сфере того, что касалось ракетных и 
пульсирующих двигателей и газовых 
турбин. Именно поэтому было реше-
но проводить засекреченные работы 
не на территории Германии, поделен-
ной на оккупационные зоны, а в рос-
сийской глубинке.

Тайная операция
Руководство операцией было 

поручено заместителю Берии 
И.А.Серову. Тот поручил руководи-
телям организаций в Германии под-
готовить списки наиболее полезных 
для СССР специалистов, прежде все-
го конструкторов и ученых. Часть из 
них находилась в лагерях для воен-
нопленных. Вывозили их в СССР в 
принудительном порядке, не сообщая 
об этом заранее, дабы они не попы-
тались сбежать. В акции участвовали 
2500 сотрудников управления кон-

трразведки Группы советских окку-
пационных войск, а также солдаты, 
занимавшиеся погрузкой имущества.

Ранним утром 22 октября к домам, 
где жили немцы, которых долж-
ны были депортировать, подъеха-
ли армейские грузовики. Работники 
контрразведки зачитывали приказ 
о депортации, затем людям дава-
ли короткое время на сборы, и они 
садились в поезд – железнодорожные 
составы специального назначения 
уже поджидали у вокзалов.

Кроме людей из Германии также 
доставили опытные образцы самоле-
тов и двигателей, оборудование быв-
ших немецких авиационных ОКБ. 
Демонтаж этих предприятий и вывоз 
оборудования продлился до февраля 
1947 года.

Жизнь на чужбине
Относительно прибывших немцев 

была распространена особая дирек-
тива МВД. Они продолжали считать-

ся подданными Германии, проживая 
в СССР, имея вид на жительство с 
отметкой «до особого распоряжения». 
При этом им не разрешалось покидать 
территорию населенных пунктов, где 
располагались их предприятия. Были 
организованы специальные коменда-
туры для контроля за режимом.

Некоторые специалисты попали 
практически в «курортные» условия. 
Так, в распоряжение немецких физи-
ков предоставили абхазские санато-
рии «Синоп» и «Агудзеры». Первый 
стали называть «объектом А», второй 
– «объектом Г». На этих объектах рабо-
тали выдающиеся ученые: Николаус 
Риль, который позднее получил зва-
ние Героя Социалистического Труда; 
Макс Фольмер, построивший первую 
в СССР установку по производству 
тяжелой воды, а впоследствии возгла-
вивший АН ГДР; Петер Тиссен, кото-
рый ранее был советником Гитлера по 
науке; Макс Штейнбек, сконструиро-
вавший центрифугу для разделения 
урана.

Чем же занимались немцы на 
советских предприятиях? Например, 
ОКБ-1 построило фронтовой бомбар-
дировщик «150» с крылом обычной 
стреловидности. ОКБ-2 вело подго-
товку к испытаниям эксперименталь-
ного ракетного самолета «Зибель-346». 
ОКБ-3 занималось созданием авто-
матической системы управления для 
крылатых ракет «1БХ».

Лишь в 1950 году части немцев раз-
решили вернуться назад в Германию. 
О том, сколько немецких специали-
стов в конце концов уехало на родину, 
а сколько так и осталось в СССР, точ-
ных данных нет.

ГОЛ!

Ф у т б о л ь н ы й  к а л е н д а р ь  –  2 0 2 1


